
توسط یک شرکت دانش بنیان انجام شد

تولید مواد هوشمند با قابلیت  »پایش 
وضعیت پل ها« و »تشخیص مواد 

شیمیایی و گاز در محیط«

مواد هوشــمند با قابلیت تغییر رنگ دایم و یا برگشت پذیر، محصول دانش بنیان یکی از شرکت ها 
است که می تواند همانند سنسورها، گاز و مواد شیمیایی را در محیط تشخیص دهد و قادر به پایش 
پل ها از نظر تنش های مکانیکی است.محمد کاظمی مدیرعامل این شرکت دانش بنیان در گفت وگو 
با ایســنا، گفت: محصولات تولیدی ما مواد یا رنگ های هوشــمند هستند که این مواد در 4 دسته 
اساسی قرار دارند و شامل "ترموکروما" )نسبت به دما عکس العمل نشان می دهند(، "فوتوکروما" 
)نسبت به نور عکس العمل دارند(، "شیمیو کروما" )حساس به مواد شیمیایی( بوده و دسته دیگر 
"پیزوکرما" هســتند که نسبت به فشار و ضربات مکانیکی حساس هستند.وی افزود: از این جهت 
این مواد هوشمند هستند که رنگ این مواد "برگشت پذیر" و یا "برگشت ناپذیر"ند به این معنا 
که تغییر رنگ آنها در مواجهه با مواد دیگر به صورت دائم و یا موقت )بازگشت به رنگ اولیه( است 
و با توجه به شرایط ایمنی محیط های کاری، می توان رنگ ها را به صورت برگشت پذیر و یا برگشت 
ناپذیر تعریف کرد.کاظمی، با بیان اینکه مشخص کردن میزان دما، مواد شیمیایی، ذره و مقدار نور 
برای تغییر رنگ در این مواد از سوی متخصصان این شرکت دانش بنیان قابل تغییر است، اظهار کرد: 
با توجه به ســفارش صنایع مختلف می توان تعیین کرد که این مواد در چه بازه زمانی با چه میزان 
مواد دریافت، رنگ ظاهری خود را تغییر دهند. نمونه کاربرد آن را می توان در اتفاقاتی چون معدن 
طبس اشــاره کرد. به جای آنکه درمعادن از آنالایزرهای پرهزینه برای تشخیص گاز متان استفاده 
شود، برچسب هایی با استفاده از این رنگ ها تهیه و با نصب بر روی لباس معدنکاران، آنها را از وجود 
گاز 4"" مطلع کرد.به گفته وی، این برچسب ها با استفاده از این مواد هوشمند، به محض رها سازی  
گاز متان، تغییر رنگ می دهند و افراد می توانند معدن را ترک کنند.مدیر عامل این شــرکت دانش 
بنیان، کاربرد دیگر این مواد را در محصولات لومینســانس ها عنوان کرد و یادآور شــد: از این مواد 
بیشتر در جاده های کشورهایی مانند قطر و امارات و همچنین کشورهای اروپایی استفاده  شده است. 
این مواد در روز نور خورشید را جذب می کنند و در شب نور را به محیط باز می تاباند. این مواد همانند 
لباس های پاکبان ها و یا نیروی انتظامی نیست که به محض برخورد با نور، آن را بازتاب دهند بلکه 
این مواد از طریق جذب نور، بازتابش نور را انجام می دهند.کاظمی، با اشــاره به تولید پیگمنت های 
پیزوکرومیک در این شرکت دانش بنیان اظهار کرد: خواص نوری این مواد در پاسخ به فشار، شوک و 
یا ضربه است و با اعمال فشار تغییر رنگ می دهند از این رو این مواد بیشتر در پایه پل ها و جاهایی 
که تنش های مکانیکی وجود دارد، اســتفاده می شــود؛ چرا که بر اساس میزان تنش مکانیکی وارد 
 شــده به آن، تغییر رنگ می دهد.وی تاکید کرد: تاکید ما بر این است که محیط هایی که گاز وجود 
دارد، تغییر رنگ لیبل ها به صورت برگشت ناپذیر باشد تا مسوولان نسبت به برطرف کردن مشکل 
اقدام کنند.مدیر عامل این شرکت دانش بنیان در پاسخ به این سوال که آیا عملکرد این مواد همانند 
سنسورها است، گفت: بخشی از این مواد در حال جایگزین شدن با سنسورها هستند و بخش دیگر 
به صورت جذب فرکانس کار می کنند و برای رادار گریزی و ایجاد اتاق های امن به کار می گیرد.وی 
تکنولوژی ســاخت این مواد را پیچیده توصیف کرد و کشورهای انگلستان و فرانسه و ژاپن و امریکا 
صاحب این فناوری هستند، ادامه داد: اساس این مواد، پلیمرها هستند و این مواد تاکنون در کشور 
نبود و ما برای توســعه این مواد اقدام کردیم. شروع این تحقیقات از ساخت لیبل های صنایع فولاد 
اســت. لیبل های مورد نیاز این صنعت باید دارای دو مشخصه مقاومت در دمای بالا و جدا نشدن از 
فولاد اســت و ما در ایران از طریق مهندسی معکوس متوجه شدیم این لیبل ها حاوی نوعی پلیمر 
مقاوم به دما بالا و یک نوع فلز هســتند.کاظمی در پایان خاطرنشان کرد: با نخبگانی که بنیاد ملی 
نخبگان به ما معرفی کرد، بعد از دو سال تحقیق، به ساخت این مواد دست یافتیم و با سفارش ذوب 

آهن اصفهان، مواد هوشمند را در ایران توسعه دادیم.

وزارت دارایی رژیم صهیونیستی با 
توجه بــه نرسیدن به موقع کمک 
آمریکا در ســال مــالی جاری و 
هزینه های جنگ که افزایش بودجه 
دفــاعی را ضروری کرده اســت، 
انتظار دارد بودجــه ۲۰۲4 دولت 
برای ســومین بار بازبینی شود.به 
گزارش ایسنا، پیش بینی می شود 
که هزینه های بودجه ای حدود ۵.4 
میلیــارد دلار، به ۶.۲ میلیارد دلار 
افزایش یابد. وزارت دارایی در ابتدا 
به حــدود 4.۹ میلیارد دلار کمک 
پیش بینی شده آمریکا متکی بود، 
اما این کمک مالی به تعویق افتاده 
اســت و انتظار نمی رود به زودی 
به »اســرائیل«، داده شود. بعلاوه، 
آمریکا محدودیت های متعددی را 
برای اســتفاده از این منابع مالی 
اعمــال می کند که در حال حاضر 

بین دو طرف مورد بحث اســت.پیامدهای این تاخیر به معنای آن اســت که کسری 
بودجه، احتمالا از پیش بینی های اولیه فراتر خواهد رفت. کسری پیش بینی شده برای 
سال ۲۰۲4، در ابتدا حدود ۰.۸ درصد بود. اما با شروع جنگ و افزایش شدید هزینه ها، 
به حدود ۶.۶ درصد افزایش یافت. در ماه های اخیر، درآمدهای رژیم صهیونیستی فراتر 
از پیش بینی ها رشد کرد و به این رژیم امکان داد تا با وجود افزایش هزینه های مربوط 
به جنگ، به هدف کســری بودجه بازبینی شده خود دست یابد. با این حال، کسری 
مالی فعلی که عمدتا به دلیل تاخیر در دریافت منابع مالی از آمریکا اســت، کســری 
بودجه را افزایش می دهد و به ۷.۷ تا ۸ درصد تولید ناخالص داخلی می رساند.گشایش 
جبهه جدید در لبنان، به معنای افزودن فوری و گســترده به بودجه دفاعی اســت. 
ارتش رژیم صهیونیستی، چهار لشکر را در شمال مستقر کرده است و روزانه بر تعداد 
سربازان ذخیره افزوده می شود. هر نیروی ذخیره، به منزله هزینه قابل توجه، نه تنها 
از نظر پرداخت حقوق به نیروی وظیفه ذخیره، بلکه در زمینه لجستیک مانند حمل و 
نقل، غذا و هزینه های دیگر است. این هزینه ها فوری هستند و نیاز به شناسایی منابع 
بودجه ای فوری دارند.در حال حاضر برآورد واضحی از تعداد نیروهای ذخیره مورد نیاز 
برای نبرد در لبنان یا مدت عملیات در این جبهه وجود ندارد. همچنین معلوم نیست 
این عملیات به زودی به پایان می رسد یا تا سال آینده ادامه می یابد و در نتیجه، به چه 
میزان بودجه اضافی نیاز است. طبق تخمین وزارت دارایی، هزینه پیش بینی شده برای 
جمع آوری نیروهای ذخیره، بین ۵44 میلیون دلار تا ۱.۳۶ میلیارد دلار است که در 
ابتدا در بودجه ۲۰۲4، برنامه ریزی نشده بود.سایر هزینه های مرتبط با جبهه شمالی، 
مانند مهمات، موشک ها و رهگیرهای گنبد آهنین، بر بودجه امسال تاثیری ندارند، اما 
بر بودجه سال آینده تاثیر خواهند گذاشت. طبیعتا مهماتی که اکنون استفاده می شود، 
قبلا خریداری و پول آن پرداخت شده است، زیرا ارتش رژیم صهیونیستی از قبل برای 
عملیات در لبنان آماده شده بود و موجودی کافی را در اختیار داشت.هنگامی که نیاز 
به ذخیره سازی مجدد و پر کردن منابع باشد، هزینه در بودجه های آتی لحاظ خواهد 
شد که معمولا به چندین سال مالی کشیده می شود. از این نظر، مقامات وزارت دارایی 
می گویند که مشکل در درجه اول، مربوط به جریان نقدی است، زیرا پول آمریکا در 
نهایت می رسد و برای تکمیل موجودی مورد نیاز استفاده می شود.هنگام برنامه ریزی 
بودجه بازبینی شده، وزارتخانه های دارایی و دفاع رژیم صهیونیستی، بر بسته کمکی 
که جو بایدن، رئیس جمهور آمریکا در اکتبر گذشــته وعده داده بود، تکیه کردند. با 
این حال، در عمل، مدت مدیدی گذشــت تا بســته کمکی به رژیم صهیونیستی در 
آوریل ۲۰۲4 توســط کنگره آمریکا تصویب شود. قرار بود آمریکا حدود ۸.۷ میلیارد 
دلار را به عنوان بخشی از یک برنامه کمکی، به رژیم صهیونیســتی اعطا کند. تقریبا 
۳.۵ میلیارد دلار، بودجه منعطفی اســت که رژیم صهیونیســتی می تواند بر اساس 
نیازهای خود از آن برای تامین نیازهایش استفاده کند. حتی این مبلغ نیز به تعویق 
افتاد اما در نهایت حدود یک هفته پیش به رژیم صهیونیستی رسید.مابقی این کمک 
به میزان حدود ۵.۲ میلیارد دلار، با شرایط مختلف همراه بوده و برای نیازهای خاص 

در نظر گرفته شده است. حدود چهار 
میلیارد دلار برای دفاع هوایی، یعنی 
بــرای انواع مختلــف رهگیرها مانند 
گنبد آهنین، سیستم پیکان و فلاخن 
داوود و ۱.۲ میلیــارد دلار دیگر برای 
لیزری  مالی سیستم رهگیری  تامین 
در نظر گرفته شــده است. این مبالغ 
هنوز به تعویق افتاده اســت و وزارت 
دارایی فرض می کند که در سال مالی 
جاری، به رژیم صهیونیســتی منتقل 
از  نخواهد شــد.بودجه ۲۰۲4 پیش 
این، دو بار بازبینی شــده اســت. بار 
اول در مــاه مارس و بــار دوم حدود 
یک مــاه پیش بود که نیاز به افزایش 
حــدود ۹۲۵ میلیــون دلاری بودجه 
برای پرداخت پول به آوارگان شــمال 
و جنوب مشــاهده شد.وزارت دارایی، 
بودجه اصلاح شــده را بر اساس این 
فرض که جنگ حدود شش ماه طول 
می کشد و تعداد ســربازان ذخیره در این مرحله به میزان قابل توجهی کمتر خواهد 
بــود، آماده کرده بود اما جنــگ فراتر از حد انتظار گســترش یافت و به جبهه های 
بیشتری کشید.بازبینی بودجه آن هم پس از گذشت چند هفته از اصلاح آن، اقدامی 
غیرعادی اســت و پیامی مشکل ســاز دارد. معنای آن، فراتر از فراتر از هدف کسری 
بودجه، آسیب زدن به اعتبار مالی رژیم صهیونیســتی نزد آژانس های اعتبارســنجی 
و سرمایه گذاران است.اگر رژیم صهیونیســتی نتواند به محدودیت های بودجه ای که 
برای خود تعیین کرده اســت، عمل کند، سیگنالی نگران کننده در مورد توانایی این 
رژیــم در تنظیم هزینه ها و انجام تعهداتش خواهد بود. به طور طبیعی، جنگ نیاز به 
اصلاح بودجه برای رسیدگی به افزایش غیرمنتظره هزینه ها داشت، اما بازبینی برای 
بار دوم و ســوم ممکن است نشانه از دســت دادن کنترل بر هزینه ها باشد.دو آژانس 
اعتبارســنجی »مودیز« و »اس اند پی«، رتبه اعتباری رژیم صهیونیســتی را در ماه 
جــاری، به دلیل تحولات امنیتی در لبنان و ایران کاهــش داده اند. مودیز همچنین 
به سیاســت اقتصادی رژیم صهیونیســتی اشاره منفی کرد و نســبت به توانایی این 
رژیم برای انجام تغییرات قابل توجهی که بودجه را به یک روند همگرایی می رســاند، 
ابراز عــدم اطمینان کرد.امیر یارون، رئیس بانک مرکزی رژیم صهیونیســتی نیز در 
تصمیم گیری نرخ بهره در هفته گذشته به این موضوع اشاره کرد و گفت: شنیدن و 
جدی گرفتن ارزیابی های شرکت های اعتبارسنجی، حائز اهمیت است. آنها مشکلات و 
خطرات پیش روی اقتصاد »اسرائیل« را آنگونه که جهان می بیند، منعکس می کنند. 
آژانس های اعتبارسنجی، بر تاثیر واقعیت ژئوپلیتیکی تاکید می کنند و در عین حال، 
تاثیر مدیریت سیاســت مالی را منعکس کرده و بر اهمیت طرح کلی سیاســت های 
آینــده تاکید می کنند. یارون همچنین به احتمال گشــایش بودجه به دلیل افزایش 
هزینه ها اشاره کرد و گفت: قاعده این است که چارچوب بودجه ای وجود داشته باشد. 
اما ما در دوره ای هســتیم که جنگ طولانی شده است. نیاز به تامین مالی برای افراد 
تخلیه  شده وجود دارد. افزایش هزینه های جنگ در شمال، غیرمنتظره بود و بعلاوه، 
کمک های ویژه آمریکا به تاخیر افتاد. یالی روتنبرگ، حسابدار کل وزارت دارایی رژیم 
صهیونیستی به تازگی، داده های به روز شده کسری بودجه را برای دوازده ماه گذشته 
منتشــر کرده است. کســری بودجه تجمعی در این دوره به سطح ۸.۵ درصد تولید 
ناخالص داخلی رسید که حدود 4۵.۱۵ میلیارد دلار اســت. افزایش کســری بودجه 
عمدتا ناشی از هزینه های بالای سیســتم دفاعی و وزارتخانه های غیرنظامی به دلیل 
جنگ اســت. برآورد هزینه های جنگ از ابتدای سال، ۲۱.۳۳ میلیارد دلار و از زمان 
شروع جنگ، ۲۸.۱۶ میلیارد دلار بوده است. همانطور که اعلام شد، هدف تعیین شده 
توسط دولت برای کسری بودجه سال ۲۰۲4، معادل ۶.۶ درصد تولید ناخالص داخلی 
اســت.بر اساس گزارش »اســرائیل هیوم«، وزارت دارایی بر این باور است که کسری 
بودجه به اوج خود رسیده اســت و در ماه های آینده، کاهش خواهد یافت. از آنجا که 
کسری برای ۱۲ ماه گذشته محاسبه می شود، سطح کسری فعلی شامل سه ماه اول 

جنگ می شود که طی آن هزینه های دفاعی افزایش چشمگیری داشت.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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وزرای خارجه ایران و ســلطنت عمان در مســقط دیدار و گفتگو کردند.به گزارش خبرگزاری مهر، سیدعباس عراقچی و سید بدر البوسعیدی وزرای امور خارجه جمهوری 
اسلامی ایران و سلطنت عمان در مسقط دیدار و گفتگو کردند.گفتنی است، وزیر امورخارجه جمهوری اسلامی ایران در ادامه سفرهای منطقه ای خود به منظور رایزنی های 

دیپلماتیک برای توقف جنایات رژیم صهیونیستی به مسقط پایتخت کشور عمان سفر کرده است.

www.sobh-eqtesad.ir

در ادامه سفر منطقه ای انجام شد؛

دیدار »عراقچی« با همتای عمانی در مسقط
info@sobh-eqtesad.ir

احتمال پرداخت فوری ۷۰۰ 
میلیارد تومان به بورس

رییس صندوق توســعه ملی از آمادگی این صندوق برای پرداخت مرحله 
آخر کمک به ســازمان بورس بــه مبلغ ۷۰۰ میلیارد تومــان خبر داد.به 
گزارش ایســنا، صندوق توســعه ملی از ۵۱۰ میلیون دلار تعهد ارزی که 
به سازمان بورس داشــته تا کنون حدود ۱۵ هزار میلیارد تومان پرداخت 
کــرده و حدود ۷۰۰ میلیارد تومان دیگر باقی مانده که بنا به گفته رییس 
صندوق در صورت درخواست ســازمان بورس، آمادگی پرداخت آن وجود 
دارد.البته رویکرد جدید صندوق توسعه آن است که سرمایه گذاری در بازار 
سرمایه را جایگزین سیاســت پرداخت منابع ارزی به منظور دریافت سود 
کنــد. در صورت پرداخت ۷۰۰ میلیارد تومان تعهد صندوق به بورس تمام 
می شــود اما با توجه به مصوبه ای که اخذ شده هیات عامل صندوق توسعه 
ملی مجاز اســت روند سرمایه گذاری در بورس را ادامه دهد.ظاهرا صندوق 
توســعه ملی قصد دارد حدود ۲۰۰۰ میلیارد تومان در بازار سرمایه، سهام 
خریدار کند که این ۷۰۰ میلیارد تومان هم در قالب ســرمایه گذاری است.

مهدی غضنفری ـ رییس هیات عامل صندوق توسعه ملی در این خصوص 
گفته است: تا پایان ســال برای پرداخت مابقی تعهد خود به بازار سرمایه 
زمان داریم اما اگر ســازمان بورس درخواست کند که زودتر پرداخت شود 
امکان فوری پرداخت وجود دارد و می تواند همین فردا یا در ماه های آینده 
باشــد. ما تاریخی را مشخص نمی کنیم و منتظر درخواست سازمان بورس 
هســتیم.وی خاطرنشــان کرد: قبل از انتخابات ریاست جمهوری، سازمان 
بورس درخواست منابع داشت که کمک انجام دادیم و مرحله آخر را برای 

وقتی که از ما درخواست کنند نگه داشته ایم.

در مرکز مبادله

۱۱۸ کیلوگرم شمش خریداری 
شد

امروز در پنجاه و هشــتمین جلسه حراج شمش طلا، ۱۱۸ کیلوگرم شمش 
به ارزش ۶۳۵ میلیارد تومان معامله و خریداری شــد. همچنین بیســت و 
دومین جلســه حراج ســکه طلا نیز فردا در مرکز مبادله برگزار می شود.به 
گزارش ایســنا، امروز )یکشنبه ۲۲ مهرماه ۱4۰۳( پنجاه و هشتمین جلسه 
حــراج شــمش طلا در مرکز مبادله ارز و طلای ایــران برگزار و از مجموع 
۱4۸ کیلوگرم شــمش طلای اســتاندارد عرضه شده در حراج های عمده و 
خــرد تالار معاملات طلای این مرکز، ۱۱۸ کیلوگرم با میانگین قیمت پنج 
میلیارد و ۳۸۳ میلیون تومان به ازای هر شــمش طلای استاندارد، از سوی 
متقاضیان خریداری شــد.عرضه 4۹ همت شمش طلا براین اساس، از زمان 
برگزاری اولین جلســه حراج شمش طلا در مرکز مبادله در تاریخ ۲۷ دی 
ماه ۱4۰۲ تا امروز طی ۵۸ حراج شــمش طلا، در مجموع ۱۰ هزار و ۸۷۸ 
کیلوگرم شمش )۱۰.۸ تن( مورد دادوستد قرار گرفته که در نتیجه آن، 4۹ 
هزار میلیارد تومان ارز حاصل از صادرات به چرخه اقتصاد کشورف بازگشته 
است.براســاس اطلاعیه مرکز مبادله ارز و طلای ایران، فردا دوشــنبه )۲۳ 
مهرماه( جلســه بیست و دوم حراج ســکه طلا در این مرکز برگزار می شود 
که زمان واریز وجه آن از ســاعت ۱۲ روز شــنبه ۲۱ مهرماه آغاز شده و تا 
ساعت ۲۳ امروز )یکشنبه ۲۲ مهرماه( پایان می یابد و پس از اتمام این دوره 
زمــانی، امکان پرداخت وجه و در نتیجه شــرکت در حراج برای متقاضیان 
وجود ندارد.بنابراین، جلســه حراج ســکه راس ساعت ۱۲ روز دوشنبه ۲۳ 
مهرماه )فردا( آغاز و بازه ثبت ســفارش نیز از ساعت ۱۲ الی ۱۵ است. بازه 
نظارت و تخصیص نیز از ســاعت ۱۵ تا ۱۷ همان روز اســت و ساعت ۱۷ 
نیز نتایج حراج اعلام می شــود و متقاضیان می تولنند جهت اطلاع از نتیجه 
حراج به ســامانه حراج ســکه طلای مرکز مبادله ایران مراجعه کنند.باید 
اشاره داشت که شیوه برگزاری حراج نیز از طریق ثبت سفارش و تخصیص 
بر مبنای اولویت قیمت-زمان انجام می شــود.فروش ۳۶۰ هزار سکه در ۲۱ 
حراج گفتنی اســت؛  از ۱۳ اســفند ماه ۱4۰۲ که اولین جلسه حراج سکه 
در مرکز مبادله برگزار شد، تا امروز و طی ۲۱ جلسه حراج از طریق سامانه 
معاملات سکه طلای مرکز مبادله ایران، در مجموع ۳۵۹ هزار و ۳۰۲ قطعه 
انواع سکه طلا به متقاضیان تخصیص داده شده است که سهم ربع سکه از 
این حجم تخصیص ۱۹۳ هزار و ۵۵۸ قطعه، نیم سکه ۶4هزار و ۹4۵ قطعه 

و تمام سکه ۱۰۰ هزار و ۷۹۹ قطعه است.

نمایش دستاوردهای تخصصی 
نفت، گاز و پتروشیمی در دانشگاه 

امیرکبیر
نمایشــگاه تخصصی نفت، گاز و پتروشیمی با حمایت ستاد توسعه اقتصاد 
دانش بنیــان انرژی معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش  بنیان ریاســت 
جمهــوری از امروز، ۲۳ مهر تــا ۲۵ مهر ماه جاری به میزبانی دانشــگاه 
صنعتی امیرکبیر برگزار می شود.به گزارش ایسنا، نمایشگاه تخصصی نفت، 
گاز و پتروشیمی دانشگاه صنعتی امیرکبیر با محورهای اصلی ارائه نیازهای 
فناورانه، برگزاری جلسات و نشست های تخصصی و نمایش توانمندی های 
مجموعه ها و شرکت های دانش بنیان و تجاری سازی محصولات آنها برگزار 
می شــود.به نقل از معاونت علمی ریاســت جمهوری، توسعه همکاری های 
دانشــگاه با بخش های اقتصادی و شــرکت های بزرگ، استفاده از ظرفیت 
اعتبار مالیاتی تحقیق و توســعه، ســرمایه گذاری و نیــز حمایت از بلوغ و 
توسعه زیرســاخت های فناوری و آزمایشــگاهی در دانشگاه از اهداف این 

نمایشگاه است.

گزیده خبر وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح:

رژیم صهیونیستی ضربات جبران ناپذیری دریافت کرده است

رشد  کلید  توسعه؛  هفتم  برنامه 
موانع  و حذف  دانش بنیان  اقتصاد 

بیمه ای

فروش ۴۵۰۰ خودرو و تعیین تکلیف ۱۰۰ 
هزار میلیارد تومان کالا

یک نماینده مجلس به اهمیت اجرایی شــدن قانون جهش تولید دانش بنیان و برنامه هفتم توسعه 
در کاهش موانع شــرکت های دانش بنیان و تحقق رشــد اقتصاد دانش بنیان کشور پرداخت.حامد 
یزدیان، نماینده حوزه انتخابیه اصفهان در مجلس شــورای اسلامی در گفتگو با خبرنگار مهر، در 
مورد تأثیر برنامه هفتم توســعه بر رشد اقتصاد دانش بنیان گفت: »قانون جهش تولید دانش بنیان 

از جمله قوانین مهم و زیربنایی است که در مجلس پیشین تصویب شد.......

کاهش ۴ دلاری انس طلا در بازار 
جهانی

افزایش ۵۲ درصدی ارزش صادرات استان 
مرکزی

تامین مالی پتروپالایشگاه ها در بازار سرمایه در 
هاله ای از ابهام
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گزیده خبر

عراقچی در دیدار نخست وزیر عراق:

همه کشورهای منطقه برای توقف 
جنایات صهیونیست ها تلاش 

مضاعف کنند

وزیر امور خارجه کشــورمان گفت: همه کشــورهای منطقه باید برای توقف جنایات 
و تجاوز رژیم صهیونیســتی در غزه و ادامه تجاوز نظامی علیه لبنان تلاش هایشــان 
را مضاعــف کنند.به گزارش خبرگزاری مهر، سیــد عباس عراقچی، وزیر امور خارجه 
کشــورمان که جهت رایزنی در مورد تحولات منطقه به عراق سفر کرده است، عصر 
امروز یکشنبه با محمد شیاع السودانی نخست وزیر عراق دیدار و گفتگو نمود.وزیر امور 
خارجه کشورمان با اشاره به سفر خود به بیروت و دمشق و همچنین دیدارهای اخیر 
با مقام های بعضی از کشورهای همسایه تاکید کرد منطقه در وضعیت خطرناکی به سر 
می برد و همه کشورهای منطقه باید برای توقف جنایات و تجاوز رژیم صهیونیستی در 
غزه و ادامه تجاوز نظامی علیه لبنان تلاش هایشــان را مضاعف کنند.عراقچی با اشاره 
به یادآوری رویکرد مســئولانه جمهوری اسلامی ایران در قبال امنیت و ثبات منطقه، 
جلوگیری از تشــدید وضعیت امنیتی در منطقه غرب آسیا را مســتلزم توقف فوری 
جنایات رژیم اســرائیل در غزه و لبنان دانست و مسئولیت آمریکا و دیگر کشورهای 
صادرکننده تسلیحات مرگبار به این رژیم را خاطرنشان کرد.نخست وزیر عراق با اشاره 
به اهمیت تقویت رایزنی ها بین دو کشــور و با سایر کشورهای منطقه در این شرایط 
حساس برای جلوگیری از افتادن منطقه در ورطه یک درگیری تمام عیار و نیز ضرورت 
اقدام جدی جامعه جهانی در این زمینه، بر عزم ملت و دولت عراق برای ادامه حمایت 

از مردم فلسطین و لبنان در برابر نسل کشی و تجاوزات رژیم اشغالگر تاکید کرد.

بررسی راهکارهای برقراری 
آتش بس میان حزب الله و 
رژیم صهیونیستی توسط 

پزشکیان و مکرون

روســای جمهوری اسلامی ایران و فرانسه در گفت وگویی تلفنی راهکارهای برقراری 
آتش بــس میان حــزب الله لبنان و رژیم صهیونیســتی را مورد بررسی قــرار دادند.

به گزارش ایســنا، مســعود پزشــکیان و امانوئل مکرون روســای جمهوری اسلامی 
ایــران و فرانســه بعــد از ظهر امروز یکشــنبه، طی تمــاس تلفنی دربــاره آخرین 
وضعیــت تحولات منطقه به ویژه تشــدید بحران در جنوب لبنــان گفت وگو کردند

روسای جمهور دو کشور در این مکالمه تلفنی همچنین راهکارهای توقف درگیری و 
برقراری آتش بس میان حزب الله لبنان و رژیم صهیونسیتی را مورد بررسی قرار دادند.

پزشــکیان در این مکالمه با تاکید بر اینکه جمهوری اسلامی ایران همواره خواســتار 
منطقه ای امن و به دور از جنگ و ناآرامی بوده و از آتش بس و توقف جنگ و درگیری 
اســتقبال کرده اســت، عنوان کرد: ما حتی در جریان ترور ناجوانمردانه شهید هنیه 
در تهران توســط رژیم صهیونیســتی با وعده آتش بس سران کشــورهای غربی و به 
امید جلوگیری از کشــته شــدن انســان های مظلوم و بی گناه، مدتی خویشتن داری 
کردیم، اما این صهیونیســت ها با تشــدید بمباران و جنایت در غزه و گســترش آن 
به لبنان نشــان دادند به هیچ چارچوب انســانی و قوانین بین المللی پایبندی ندارد

عراقچی:

دیپلماسی برای مقابله با تهدیدات 
رژیم صهیونیستی در میدان است

وزیر امور خارجه کشــورمان گفت: دیپلماسی با هدف بسیج ظرفیت همه  کشورهای 
منطقه و سازمان های بین المللی برای مقابله با تهدیدات رژیم صهیونیستی در میدان 
است.به گزارش خبرگزاری مهر، »سید عباس عراقچی« وزیر خارجه ایران در مطلبی 
در اینســتاگرام گزارشی از دیدارهای روز یکشنبه خود با مقامات عراق ارائه کرد و در 
این ارتباط نوشت: »در بغداد به عنوان نخستین مقصد از سومین دور سفر به کشورهای 
منطقــه با آقایــان عبداللطیف جمال رشیــد رئیس جمهور، محمد شیاع الســودانی 
نخســت وزیر و فواد حسین، وزیر امور خارجه عراق دیدار و گفتگو کردم.«وی با بیان 
اینکه در این دیدارها ضمن ارائه ارزیابی کلی از ۲ ســفر پیشین منطقه ای، به بررسی 
شــرایط ویژه و خطرناک منطقه ناشی از ماجراجویی نظــامی و جنایات جنگی رژیم 
صهیونیســتی در تجاوز به لبنان و نسل کشی علیه ساکنین غزه پرداختیم، افزود: »در 
ادامه رویکرد مسئولانه جمهوری اسلامی ایران در قبال امنیت و ثبات منطقه را تشریح 
کردم و جلوگیری از تشــدید وخامت وضعیت امنیتی در غرب آسیا را مستلزم توقف 
فوری ماشین جنگی رژیم صهیونیســتی دانســتم.«این دیپلمات عالی رتبه جمهوری 
اسلامی ایران با بیان اینکه در نشست خبری مشترک با همتایش همچنین بر حصول 
فهم مشترک میان کشورهای منطقه و جهانیان در ضرورت توقف فوری جنایات جنگی 
صهیونیســت ها تاکید کرد، گفت: »دیپلماسی با هدف بسیج ظرفیت همه کشورهای 
منطقه و ســازمان های بین المللی برای مقابله با تهدیدات خطرناک رژیم صهیونیستی 
علیه صلح، ثبات و امنیت سراسر منطقه، فعالانه در میدان است.«سید عباس عراقچی 
که در ادامه رایزنی های منطقه ای خود به مسقط سفر کرده است، امروز دوشنبه با وزیر 
خارجه این کشور دیدار رایزنی خواهد کرد. احتمالًا عراقچی در روزهای آتی بر اساس 
اخبار منتشر شده به مصر و اردن نیز برای ادامه رایزنی های منطقه ای خود سفر می کند

خورد، امروز نیز در بسیاری از حوزه ها ضرباتی جبران ناپذیر دریافت کرده است.وزیر دفاع گفت: همانگونه که رژیم صهیونیستی در سال ۲۰۰۶ از محور مقاومتشکست 

به گزارش ایسنا، آیین آغاز سال تحصیلی ۱۴۰۳_۱۴۰۴ دانشگاه  صنعتی مالک اشتر 
با حضور امیر ســرتیپ خلبان دکتر عزیز نصیرزاده وزیر دفاع و پشــتیبانی نیروهای 
مسلح، جمعی از استادان، دانشجویان و مدیران در این دانشگاه برگزار شد.امیر سرتیپ 
نصیرزاده در این مراســم با اشــاره به مســائل منطقه اظهار کرد: همانگونه که رژیم 
صهیونیستی در سال ۲۰۰۶ از محور مقاومت شکست خورد، امروز نیز در بسیاری از 

حوزه ها ضرباتی جبران ناپذیر دریافت کرده است.
وزیر دفاع با بیان اینکه امروز انتظارات از دانشــگاه های کشــور به خصوص دانشگاه 
صنعتی مالک اشــتر زیاد است، گفت: چشــم امید کشور به دانشگاه ها هست که با 
ارتباط گیری با صنعت و با بکارگیری فناوری های جدید در رفع گلوگاه های صنعتی 
موثر عمل کنند و این مهم جز با برنامه ریزی، تلاش و کار جهادی انجام پذیر نیست

امیر ســرتیپ نصیرزاده با بیان اینکه دانشــگاه باید تولید علم کنــد، افزود: مقالات 
دانشجویان نباید تنها با معیارهایی که در خارج از کشور وجود دارد، سنجیده و داوری 
شــود بلکه نتایج این مقالات باید در خدمت توسعه صنعتی و جهت بخشی به علوم 
نوین در کشور نیز استفاده شود.وزیر دفاع در ادامه این مراسم ضمن بیان تفاوت های 
ریشه ای نظام اسلامی با نظام غربی افزود: ما در جبهه حق و در مکتب امام حسین)ع( 
هستیم و باید با کار و تلاش ۱۰ برابری دشمن را شکست دهیم و ان شاءالله عرصه را 
برای ظهور منجی عالم بشریت آماده کنیم و در این مسیر شما دانشجویان نقش بسیار 
پررنگ و بااهمیتی دارید. امیر ســرتیپ نصیر زاده در پایان این مراسم یادآور شد: در 
دانشگاه علاوه بر فعالیت های علمی، فعالیت های تربیتی و فرهنگی نیز باید از امتیاز 
بالایی برخوردار باشند؛ زیرا دشمن در این حوزه نیز در حال تهاجم به کشور است و 

شما دانشجویان باید در خط مقدم این عرصه با دشمن مقابله کنید.

رئیــس هیــأت نمایندگان عضو IPU مجلس شــورای اسلامی به تشــریح اقدامات 
نمایندگان در نخســتین روز از ســفر خود به ژنو و حضور در نشست بین المجالس 
آسیایی پرداخت و گفت: مقرر شــد تا به پیشــنهاد ایــران، قطعنامه ماده اضطراری 
بــا موضوع اقدام علیه جنایات صهیونیســت ها تدوین شــده و به تصویب برســد.به 
گزارش ایســنا، با اشاره به بخشی از سخنرانی خود در نشست اتحادیه بین المجالس 
آسیایی)APA(، مســأله اساسی یک ســال اخیر را شرایط ویژه حاکم بر منطقه غرب 
آسیــا عنوان کرد و گفت: امروز مردم بی گناه و مظلــوم از جمله زنان و کودکان در 
کرانه باختری و لبنان توســط جنگنده های رژیم صهیونیســتی بمباران می شوند.

نماینده مردم تهران، ری، شمیرانات، اسلامشهر و پردیس در مجلس شورای اسلامی 
با بیان اینکه علیرغم کارشکنی شورای امنیت، سازمان ملل قطعنامه ای در محکومیت 
جنایات صهیونیســت ها تصویب کرد، اظهار کرد: با ایــن حال IPU در اجلاس های 
قبلی خود که در آنگولا و ژنو برگزار شده بود نتوانست در این خصوص به یک تصمیم 
واحد برسد از این رو باید حتما در این اجلاس به یک نتیجه واحد برسیم.وی در ادامه 
با بیان اینکه در نشســت APA یک نماینده از ایران و یک نماینده از کشــور دیگری 
انتخاب شدند تا روی متن قطعنامه ماده اضطراری کار کنند، گفت: رئیس مجلس نیز 
در نشست اتحادیه بین المجالس آسیایی گزارش جامعی از سفر خود به بیروت ارایه 
داد که بسیار مهم و حاوی پیام حمایتی از سوی ایران برای کمک به جریان مقاومت 
بود. متکی ادامه داد: همچنین رئیس مجلس شــورای اسلامی در جریان ســخنرانی 
خود به بیان واقعیات منطقه پرداخت تا تصمیم گیری مناســبی در پایان نشست در 

خصوص حل مسأله فلسطین انجام شود.این نماینده مردم در 
مجلس دوازدهم همچنین با اشاره به پیشنهاد خود در گروه 
بین المجالس آسیایی عنوان کرد: پیشنهاد تعیین نمایندگانی 
برای ایجاد یک کمیته اضطراری مرتبط با فلسین و لبنان از 
سوی ایران داده شد و جمع بندی دبیرکل گروه بین المجالس 
آسیایی این بود که کمیته فلسطین با نایب رئیسی فلسطین و 
نمایندگی ایران تشکیل شود تا به این مسأله کمک کنیم. وی 
در ادامه با اشاره به سوءاستفاده آمریکا از یافته های انیشتین 
برای ساخت بمب هسته ای که علیه مردم هیروشیما استفاده 
شــد، عنوان کرد: کشــورها بدون توجه به تعهدات خود در 
قبال علم و انرژی باعث وقوع فجایعی همچون انفجار وسایل 
ارتباطی می شــوند که در واقع یک وسیله خدماتی برای رفاه 
مردم بوده اما اکنون یک اقدام تروریستی را رقم زده است که 
باید از سوی کشورها محکوم شــود.رئیس هیأت نمایندگان 
عضو IPU مجلس شــورای اسلامی در پایان خاطرنشان کرد: 
از ســوی دیگر در جریان گفتگوهای خود تلاش داریم تا یک 
قطعنامه جامع با محوریت آتش بس، تبادل زندانیان و در کنار 
آن خــروج نیروهای متجاوز از غزه آماده شــده و به تصویب 

برسد.

بــا جنگی کــه رژیم صهیونیســتی به 
فنــاوری  شــرکت های  انداختــه،  راه 
غذایی مستقر در شــمال سرزمین های 
اشــغالی، برای دوام آوردن به ســختی 
تــقلا می کنند و تعطیــلی لابراتوارها و 
بزرگی  کارکنان، مشکلات  ســرگردانی 
برای این صنعت به وجود آورده اســت.

به گزارش ایسنا، تاثیر جنگ بر اقتصاد 
رژیــم صهیونیســتی از جملــه بخش 
فنــاوری آن، گســترده اســت. صنعت 
فناوری غذایی این رژیم ممکن اســت 
یکی از تلفات جنگ جاری باشد. حدود 
یک ســوم از ۲۸۰ اســتارتاپ فناوری 
غذایی )به غیر از شــرکت های فناوری 
ســرزمین های  شمال  در  کشــاورزی( 
اشــغالی جنــگ زده، مســتقر بودند و 

فعالیت آنها، بخشی از ابتکار ســال ۲۰۱۸ برای تبدیل ایــن منطقه به قطبی برای نوآوری 
غذایی و کشــاورزی بود.فناوری غذا یک بخش نوآورانه اســت که همه چیز را از کشاورزی 
هوشــمند گرفته تــا روش های جدید تحویل، توزیع و پرداخت غــذا و همچنین گزینه های 
غذایی ســالم تر و پروتئین های جایگزین در برمی گیرد. طبق گزارش »پریسیدنس ریسرچ«، 
ارزش بازار جهانی فناوری غذایی در سال ۲۰۲۳، به ۱۸۴ میلیارد دلار رسید و انتظار می رود 
تا ســال ۲۰۳۴، به ۵۱۶ میلیارد دلار افزایش یابد.آب و هوای متنوع شــمال سرزمین های 
اشغالی در اقتصاد مبتنی بر کشاورزی و وجود موسسات آکادمیک و تحقیقاتی مانند »کالج 
آکادمیــک تل های« و »موسســه تحقیقاتی میــگال«، این منطقه را بــرای فعالیت بخش 
فناوری غذایی مســاعد کرده اســت. آلون تورکاســپا، مدیر بخش فناوری کشاورزی غذایی 
در سازمان غیرانتفاعی »اســتارتاپ نیشن سنترال« )SNC(، اظهار کرد: طی سال ها، ایجاد 
یک گرمخانه فناوری غذایی و یک مرکز نوآوری در شــهر کریات شــمونا، همراه با مشوق ها 
و همکاری های بین مراکز تحقیقاتی، شــرکای صنعتی و شــهرداری ها، به ایجاد یک قطب 
فناوری غذایی کاملا موفق در شمال کمک کرد.اما ناگهان عملیات طوفان الاقصی در هفتم 
اکتبر ســال ۲۰۲۳ آغاز شد. طبق نظرسنجی سپتامبر SNC از حدود ۶۰ شرکت فناوری در 
شمال سرزمین های اشــغالی، فقط ۴۵ درصد آنها، کاملا فعال هستند و ۴۱ درصد به جای 
دیگری کوچ کرده اند.به گفته تورکاســپا، جابجایی یک شرکت غذایی کشاورزی، به سادگی 
جابجایی یک شــرکت مبتنی بر نرم افزار نیســت که فقط به یک کارمند و رایانه نیاز دارد. 
اســتارتاپ های غذایی کشاورزی به آزمایشگاه ها، ســایت های آزمایش و زیرساخت ها برای 
تحقیق و توســعه نیاز دارند.برخی از پروژه ها نیز به آب و هوای خاصی نیاز دارند. تورکاسپا 
اظهار کرد: بعضی از آزمایش ها را نمی توانید جابجا کنید. اگر این کار را انجام دهید، یک سال 

عقب برمی گردید.اکثر اســتارتاپ های 
اســرائیلی در این بخــش، در مراحل 
اولیه توســعه هســتند. بسیــاری از 
آنهــا در ســال های رونــق ۲۰۲۱ و 
۲۰۲۲، بــرای تســریع توســعه برای 
شــروع تجاری ســازی و بازاریابی در 
سال های آینده، سرمایه جذب کردند.

بنا بر داده های SNC، اســتارتاپ های 
اســرائیلی در بخش غذایی کشاورزی 
در سال میلادی گذشته، ۳۰۰ میلیون 
دلار ســرمایه جذب کردنــد که قابل 
مقایسه با ســطوح سال ۲۰۲۰ است، 
اما بسیار کمتــر از ۹۰۰ میلیون دلار 
در ســال های ۲۰۲۱ و ۲۰۲۲ اســت.

رژیم صهیونیستی در فاصله سال های 
۲۰۱۴ تــا ۲۰۲۳، پــس از آمریــکا، 
دومین دریافت کننده ســرمایه گذاری در پروتئین جایگزین در سطح جهان بود. طبق مقاله 
ســفید مجمع جهانی اقتصاد در ماه مه ســال ۲۰۲۴، میزان ۲۵ درصد از ســرمایه گذاری 
خصوصی در گوشــت کشت شــده، در سال ۲۰۲۲ نصیب شرکت های اســرائیلی شد.بنا بر 
داده های »دیجیتال فود لبَ«، ســال گذشــته برای شــرکت های فنــاوری از جمله صنعت 
فناوری غذایی در سراســر جهان که در فاصله سال های ۲۰۲۲ تا ۲۰۲۳، شاهد کاهش ۵۶ 
درصدی ســرمایه گذاری بود، سال دشــواری بود. تورکاسپا توضیح داد که اصلاحات قضایی 
پیشــنهادی بنیامین نتانیاهو در ســال ۲۰۲۳ و جنگ هفتم اکتبر، مشکلات بخش فناوری 

»اسرائیل« را تشدید کرده است.
به گفته تورکاســپا، ســرمایه گذاران فناوری غــذایی انتظار دارند یک محیــط باثبات برای 
ســرمایه گذاری های خود داشته باشند. شروع جنگ، همراه با تعطیلی لابراتوارها و کارکنان 
آواره، »مشــکل بزرگی« را برای بخشی ایجاد کرده است که به ثبات و چندین سال توسعه 
محصــول نیاز دارد.شــرکت های فناوری غذایی برای موفقیت، به ســرمایه ســرمایه گذار و 
همچنین همکاری و مشــارکت با شرکت های جهانی مواد غذایی نیاز دارند که با احساسات 
مصرف کننده وفق دارند که به دلیل جنگ غزه، به میزان فزاینده ای »ضد اســرائیلی« شده 
اســت.ابهامات نسبت به توانایی استارتاپ های اسرائیلی برای ادامه فعالیت و واکنش جهانی 
»ضد اســرائیلی«، باعث تردید ســرمایه گذاران و شرکای بالقوه شده است.بر اساس گزارش 
»تایمز اســرائیل«، نظرسنجی SNC نشــان داد ۶۹ درصد از شرکت های فناوری در شمال 
ســرزمین های اشــغالی، نگران توانایی خود بــرای تامین منابع مالی کافی در ســال آینده 
هستند. همچنین ۲۰ درصد از اســتارتاپ هایی که نقل مکان کردند، اعلام کردند برنامه ای 

برای بازگشــت ندارد و ۷۰ درصد آنها برای بازگشت، مردد هستند.

بازرس کل امور نفت سازمان بازرسی کل کشور از میدان نفتی آزادگان جنوبی و برخی میادین حوزه 
غرب کارون بازدید کرد.به گزارش ایسنا به نقل از روابط عمومی سازمان بازرسی کل کشور، موسی 
مویدی بازرس کل امور نفت سازمان بازرسی کل کشور در راس یک هیات بازرسی از پروژه CTEP میدان 
نفتی آزادگان جنوبی و برخی میادین حوزه غرب کارون بازدید کرد.در حاشیه این بازدید جهت بررسی 
مشکلات جلسه ای در محل کمپ اقامتی میدان آزادگان جنوبی با حضور مدیرعامل شرکت پتروپارس، 
مجری طرح توسعه میدان نفتی آزادگان جنوبی و مدیر حراست شرکت مهندسی و توسعه نفت برگزار شد. 
هیات بازرسی از کارخانه NGL هویزه خلیج فارس نیز بازدید کرد.همچنین در ادامه به همراه مجریان و 
عوامل اجرایی طرح های توسعه میادین سپهر و جفیر و یادآوران و مدیر حراست شرکت مهندسی و توسعه 
نفت، از بخش های مختلف این میادین )برخی از چاه ها و چندراهه های انتقال نفت( و در پایان از تأسیسات 

فرآورشی غرب کارون شرکت نفت و گاز اروندان بازدید به عمل آمد.

یک گروه صنعتی هشدار داد تولید گاز طبیعی انگلیس، سریع تر از حد انتظار کاهش می یابد و باعث وابستگی بیشتر به واردات می شود.
به گزارش ایسنا، راس دورنان، مدیر اطلاعات بازار در گروه »آف شور انرژیز یو کی« )OEUK( اظهار کرد:  تولید گاز در سال جاری تا اوت، بر مبنای سالانه، 
حدود ۱۳ درصد کاهش یافته و نرخ مشابه برای کل سال ۲۰۲۴ محتمل است. این نرخ با کاهش ۱۰ درصدی پیش بینی  شده در اوایل سال جاری برای 
حوضه فرسوده دریای شمال انگلیس، قابل مقایسه است. وی افزود: ما باید کمی نگران تولید این حوزه و نرخ کاهش سریع تر آن باشیم. حجم زیادی از تولید 
جدید در راه نیست.این گروه به دنبال کسب حمایت از سرمایه گذاری انرژی داخلی در بودجه پاییز دولت انگلیس است. دولت محافظه کار قبلی، مالیات 
 OEUK بر سود بادآورده صنعت نفت و گاز در طول بحران انرژی دو سال قبل را وضع کرد و حزب کارگر قصد دارد برای رفع کسری مالی، این مالیات را به میزان بیشتری افزایش دهد.گروه
هشدار داد سیستم مالیاتی جدید انگلیس ممکن است به افت ۸۰ درصدی سرمایه گذاری در نفت و گاز در پنج سال آینده منجر شود. این گروه خاطرنشان کرد میدان گازی »ویکتوری« شرکت 
شِل در دریای شمال، ممکن است تنها موردی باشد که در سال ۲۰۲۴ تصمیم نهایی برای سرمایه گذاری دارد.این گروه ماه جاری اعلام کرد تولید انرژی انگلیس اکنون تنها معادل ۶۰ درصد 
تقاضا است. در این بین، بازار گاز اروپا همچنان نسبت به ریسک های عرضه حساس است و قیمت ها به دلیل تنش های ژئوپلیتیکی و اختلالات برنامه ریزی نشده، به شدت نوسان دارد.به گفته 
دورنان، پس از بهبود تولید بعد از تعمیرات تابستانی، انگلیس اکنون حدود ۹۰ میلیون متر مکعب در روز گاز تولید می کند. طبق اعلام اپراتور شبکه »شرکت ملی انتقال گاز«، میانگین نرخ در 

فصل گرمایش جاری، ممکن است ۸۵ میلیون متر مکعب در روز باشد که کمتر از دو سال قبل است.

دلایل تاخیر در عملیات اجرایی طرح توسعه میدان نفتی افت تولید گاز انگلیس شتاب گرفت
آزادگان جنوبی بررسی شد

وزیر دفاع و پشتیبانی نیروهای مسلح:

رژیم صهیونیستی ضربات جبران ناپذیری دریافت کرده است

استارتاپ های اسرائیلی در آتش جنگ سوختند

APA در تشریح سخنرانی خود در

 متکی: هیأت پارلمانی ایران در ژنو به دنبال تصویب قطعنامه ای برای آتش بس جنگ غزه است
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گزیده خبرگزیده خبر تامین مالی پتروپالایشگاه ها در بازار سرمایه در هاله ای از ابهام
تأمین مــالی پروژه هــای بزرگ یکی از مســائل چالــش برانگیز 
اســت، به همین علت ســال های گذشــته ســاخت پالایشگاه از 
طریق ســرمایه های مردمی یا بازار ســرمایه در دســتور کار قرار 
گرفت امــا به فراموشی ســپرده شــد.به گزارش خبرنــگار مهر، 
تأمیــن مالی پروژه های بزرگ یکی از مســائلی اســت که همواره 
چالش هایی را به دنبال داشــته اســت، شــاید برای همین است 
که طی سال های گذشته ساخت پالایشــگاه از طریق سرمایه های 
مــردمی یا بازار ســرمایه در دســتور کار قرار گرفــت. اما امروزه 
جهت گیــری بسیــاری از طرح های پالایش نفت خــام در دنیا به 
ســمت احداث پتروپالایشــگاه ها که با هدف تولیــد فراورده های 
پتروشیمیایی از نفت خام هســتند، معطوف شده اســت. از مزایای 
ایجاد پتروپالایشــگاه ها می توان به افزایش ســودآوری و بالا رفتن 
تــوان رقابت در بــازار فراورده های نفتی، بی اثرکــردن تحریم ها، 
کاهــش هزینه های تأمین خوراک، مدیریــت یکپارچه و هماهنگی 
میان واحدها اشــاره کرد. اما با وجود این مزایای متعدد راه اندازی 
واحدهای پتروپالایشی در کشــور با مســائلی روبرو اســت که از 
جملــه مهم تریــن آن ها موضــوع تأمین منابع مالی اســت.تأمین 
مــالی ســاخت پالایشــگاه از طریق بازار ســرمایه خــود به چند 
دسته تقسیم می شود؛ پذیره نویسی شــرکت سهامی انتشار اوراق 
مشارکت در بورس در این شــرایط سازمان یا ارگان تأمین کننده 
به دلیل عدم توانایی مالی اوراقی در بورس منتشــر می شــود که 
مردم می تواند با خرید اوراق مشــارکتی که سود علی الحساب در 
همان ابتدا برایش مشــخص شــده، ســرمایه مورد نیاز سازنده را 
تأمیــن می کنند. البته نرخ بازدهی اوراق باید جذاب باشــد که به 
راحــتی فروش رود. و در نهایت نهاد ســازنده پــروژه برای تأمین 
مــالی، در اواســط کار افزایش ســرمایه بدهد؛ با ایــن تفاوت که 
این شــرکت پیشــتر بایســتی در بورس یا فرابورس پذیرفته شده 
باشــد. به عنوان مثال شــرکتی که می خواهد پروژه ای را بســازد 
ابتــدا بایــد در بورس یا فرابورس پذیرفته شــده تا ســهامش هم 
قابل معامله باشــد. با شــروع پروژه و نیاز به سرمایه جدید، همان 
شــرکتی که در بورس یا فرابورس اســت افزایش سرمایه را انجام 
می دهد و سهام دارانی که در بازار بورس فعال هستند، در افزایش 
ســرمایه آن شرکت، مشــارکت می کنند. در نهایت پول حاصل از 
افزایش ســرمایه برای تکمیل پروژه اســتفاده می شود. عمدتاً این 
ســه ظرفیت برای تأمین مالی از طریق بــورس و فرابورس وجود 
دارد.تجربه نشــان داده مردم از ســرمایه گذاری در پتروپالایشگاه 
هــا اســتقبال می کنندمصطــفی ناظمی کارشــناس اقتصادی در 
رابطــه با راهکارهای ســاخت پتروپالایشــگاه گفته بود در واقع ۳ 

منبــع اصلی به تأمیــن مالی پروژه کمک می کنند؛ ســرمایه خود 
شــرکت، فاینانس خارجی یا اوراق و وام های داخلی و سرمایه های 
مردمی که هر ســه اینها به دلیل همان تنفس خوراک قابل جذب 
هســتند. یک نکتــه دیگر هم در این باره اشــاره کنــم و آنکه در 
اصلاحیه جدیــد قانون تا ۳۵ درصد هزینه هــایی که برای تأمین 
مالی انجام می شــود، مثل نــرخ بهره وام یــا هزینه های تضمین 
ســود وغیره هم انجام می شــود، تنفس خوراک تعلق می گیرد که 
این هم مزیت بزرگی حســاب می شــود.ناظمی در پاسخ به سوالی 
مبنی بر امکان ســنجی تأمین این حجم از منابع مالی برای ساخت 
هشــت پتروپالایشگاه اعلام شــده از طرف وزارت نفت گفت: سال 
۱۳۹۹ تقریبــاً ۱۲۰ هزار میلیارد تومان ما نقدینگی جدید به بازار 
سرمایه داشــتیم که البته متأســفانه ۸۰ تا از آن خارج شد. حالا 
پتروپالایشــگاه ها مجموعاً حدود ۳۰ میلیــارد دلار هزینه می برند 
کــه برابر با ۶۰۰ هزار میلیارد تومان اســت و ۳۰ درصد آن ۲۰۰ 
هــزار میلیارد تومان می شــود کــه آن هم بایــد طی حداقل پنج 
ســال تأمین شود. یعنی ســالی حدوداً ۴۰ همت. وی تصریح کرد: 
ســال ۱۳۹۹ بــا یک پذیره نویــسی که از ارزش واقــعی خود هم 
بالاتر بود ۲۰ همت توســط دولت جمع شــد و این نشــان دهنده 
این اســت که این پتانسیل وجود دارد ولی باید مردم نســبت به 
ماهیت این پتروپالایشــگاه ها و مزایای آن اقناع شــوند. ناظمی با 
اشــاره به تأثیرات عرضه پتروپالایشــگاه ها در بازار سرمایه گفت: 
در ســال ۹۹ حجم بسیار زیادی از نقدینگی وارد بورس شــد در 

حالی که ظرفیت آن فراهم نشــده بود و قیمت ها به شــکل کاذب 
بــالا رفته بود. این مشــکل ناشی از کم بودن عمق بازار ســرمایه 
و ســرمایه گذاری های مولــد بود. ولی با ورود پتروپالایشــگاه ها و 
بــا توجه به اینکه اینها در بلند مدت ســود ده هســتند و تقاضای 
ســفته بازی بــرای آنهــا پایین اســت و البته حجــم بالای ۲۰۰ 
هــزار میلیارد تومانی آنهــا نقش اســاسی در عمق بخشی به بازار 
ســرمایه و ایجاد ثبات در آن داشــته خواهند داشت.بازار سرمایه 
در تأمیــن مالی پروژه های پتروپالایشــگاهی چه نقشی دارد؟بازار 
سرمایه در ســال های اخیر شــاهد افزایش معاملات بوده است و 
در حــال حاضر بیش از ۳۷ میلیون کــد بورسی فعال وجود دارد. 
از ایــن رو بهره گیری از ظرفیت بازار ســرمایه و بورس در هدایت 
نقدینگی، جمع آوری ســرمایه های خــرد مردمی و به کارگیری آن 
در پروژه هــای تولیــدی از ظرفیت هــای بالقوه بازار ســرمایه در 
کشور است که از آن اســتفاده نمی شود. در هفته های اخیر مجید 
عشقی، رئیس ســازمان بورس اظهار کرده است که تأمین مالی از 
بازار ســرمایه ویژه بخش خصــوصی از رویکردهای اولویت دار این 
سازمان در سال جاری اســت. همچنین ایشان با اشاره به افزایش 
۳ برابری انتشــار اوراق شــرکتی در ســال ۱۴۰۱ نسبت به سال 
۱۴۰۰ تاکید کرد: »هدف ما این اســت تــا منابع نقدینگی موجود 
در کشــور را از طریــق تأمین مالی در بازار ســرمایه، به ســمت 
تولید هدایت کنیم.«تردید از بازگشــت سرمایه اما علت بی اقبالی 
بازار ســرمایه نســبت به ساخت پالایشــگاه چیست و چرا طرحی 

بــر روی زمین مانده اســت برخی از کارشناســان بــر این باورند 
به دلیل آنکه مشــخص نیســت این پروژه توجیه اقتصادی داشته 
باشــد یا نه بسیــاری از فعالان بورسی در این پروژه ها مشــارکت 
نمی کنند، ضمن آنکه بیشــتر پروژه های در دســتور کار به صورت 
ارزی برنامه ریزی شــده اند و نوســانات ارزی هم بی تأثیر از این 
موضوع نیســت و در نهایت آیا این ســرمایه گذاری به سود دهی 
می رســد یا زیان آور است.پیشــنهادی که برای حل این مســاله 
از ســوی کارشناســان وجود دارد آنکه به گونه ای سیاســتگذاری 
شــود که نرخ ســودی را به صورت علی الحساب برای سرمایه گذار 
تضمین کند تا ســرمایه گذاری جذاب شــود. البته در اجرای این 
راهکار باید حواسمان باشد که نرخ سود را منطقی بالا ببریم تا در 
خاتمه کار، پروژه برای ســازنده زیان ده نشود.باید ۳۰ درصد سهام 
پتروپالایشــگاه ها به مردم واگــذار شــودهمچنین عماد رفیعی، 
کارشــناس حوزه انرژی چندی پیــش در گفت وگو با خبرنگار مهر 
در ایــن باره گفت: در قانونی که تعیین شــده شــرکت ها حداکثر 
یک ســال پس از دریافت مجوز خوراک باید ۳۰ درصد سهام را از 
طریق پذیره نویسی عمومی به مردم واگذار کنند و آنچه مشــاهده 
شــد این بود که این فرصت برای این شرکت ها بسیار کم بود و در 
مدت یک ســال نهایتاً شرکت ها می توانســتند به انتخاب، تسطیح 
و فنس کشی زمین و انتخاب لایسنســورها بپردازند و فرصت کافی 
برای عرضه ۳۰ درصد ســهام در بازار ســرمایه نداشته باشند و به 
همین دلیل به دو ســال تمدید شــد تا شــرکت ها بتوانند عرضه 
بهتری در بورس داشــته باشند و ثانیاً به مشــکلات متعهد پذیره 
نویسی مواجه نشــوند. وی افزود: البته یــک اجازه دیگری هم در 
قانون داده شــد و آنکه با توجه به تأمین مالی ســنگین شرکت ها، 
ایــن اجازه داده شــد که یک بار بــدون متعهد پذیــره نویسی و 
با تأیید ســازمان بــورس اقدام به تأمین مالی کنند، مشــابه آنچه 
برای صنــدوق پالایشی یکم رخ داد. بر اســاس این گزارش برای 
آنکه مردم از بازار ســرمایه پتروپالایشگاه ها اســتقبال کنند ابتدا 
باید اطمینان خاطری از ســودآور بودن پتروپالایشــگاه مربوطه به 
مردم داده شــود، ضمن آنکه اطلاع رسانی و به روز بودن اطلاعات 
تأثیر به سزایی در ســرمایه گذاری در چنین پروژه هایی دارد، به 
عبارتی باید پروژه به نســبت ســایر بازارها سوددهی خوبی داشته 
باشد و سوددهی آن تضمین شده باشد. پروژه در موعد مقرر تمام 
شــود و حالا این پروژه با این ویژگی های مناســب به خوبی برای 
مردم شــرح و توضیح داده شــود تا ســرمایه به سمت آن هدایت 
شــود. تا مجدداً بتوان ســاخت پتــرو پالایشــگاه ها از طریق بازار 

کرد. احیا  سرمایه 

مدیرعامل سازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی خبر داد

فروش ۴۵۰۰ خودرو و تعیین تکلیف 
۱۰۰ هزار میلیارد تومان کالا

مدیرعامــل ســازمان جمع آوری 
و فروش امــوال تملیکی از تعیین 
تکلیف حدود ۱۰۰ هــزار میلیارد 
تومان کالا با رشــد ۵۶۱ درصدی 
و همچنین تعیین تکلیف و فروش 
 ۸۰۰ اجــرای  و  خــودرو   ۴۵۰۰
ایســنا،  حراج خبر داد.به گزارش 
اجتهــادی در  سیــد عبدالمجید 
مدیران ستادی  گردهمایی سالانه 
و اجرایی ســازمان با اشاره به سفر 
وزیــر امورخارجه و رئیس مجلس 
به لبنان، اظهــار کرد: این اقدامات 
نشــان داد جمهوری اسلامی همواره پشــتیبان محور مقاومت است.وی با اشاره به 
شعار دولت مبنی بر وفاق گفت: این شعار در سازمان برای پیشبرد امور محوله تبلور 
می یابد.مدیرعامل ســازمان جمع آوری و فروش اموال تملیکی به دیدار خود با وزیر 
امور اقتصادی و دارایی اشــاره کرد و افزود: حمایت ها و پشتیبانی همتی از سازمان 
نویدبخش روزهای خوبی برای است.وی بیان کرد: وزیر اقتصاد بر انجام امور و تعیین 
تکلیف کالاها بر اساس قانون تاکید کرد.اجتهادی بیان کرد: پیگیری و مطالبه امور، 
توســط بالاترین مقام اجرایی کشور و رئیس قوه قضاییه در طول تاریخ تاسیس این 
ســازمان، بی نظیر بوده است. خارج شدن این سازمان از پستوی شرکت های دولتی 
و شــفاف شــدن فعالیت ها و اقدامات، افقی را ترسیم کرده که دیگر نمی تواند برای 
مدیران، حیاط خلوتی امن در آینده باشــد.مدیرعامل ســازمان جمع آوری و فروش 
اموال تملیکی افزود: پیوســتن ســازمان اموال تملیکی به جمع شرکت های سودده 
دولــتی، برگزاری منظم و به موقع مجامع و تصویب بدون بند مشــروط صورت های 
مالی، اجرای فاز نخست سامانه یکپارچه اموال تملیکی، بهره برداری از پروژه احصای 
کالاهای موجود در انبارها و توســعه و تجهیز انبارها با حضور وزرای امور اقتصادی 
و دارایی، دادگستری و مسئولان قضایی، اقدامات شایسته تقدیر در جشنواره شهید 
رجایی، بخشی از اقداماتی اســت که از سوی سازمان صورت گرفته است.وی با اشاره 
به اقدامات صورت گرفته در بخش اموال منقول بیان کرد: تعیین تکلیف حدود ۱۰۰ 
همت کالا با رشد ۵۶۱ درصدی، فروش ۲۸ همت اموال منقول با رشد ۶۴۰درصدی، 
بازگشــت ۵۰ همت کالا از طریق اعاده به صاحبان مشــاغل و چرخه تولید با رشد 
۱۴۰۷درصدی، تعیین تکلیف و فروش ۴۵۰۰ خودرو سواری سبک و سنگین وارداتی 
و برگزاری نخستین مزایده های محدود موتورسیکلت های بالای ۲۵۰سی سی بین 
دســتگاه های مشمول از کارهای انجام شده در این بخش است.اجتهادی ادامه داد: 
ســهم ۹۷ درصدی روش های فروش از طریق برگزاری مزایده های الکترونیکی، راه 
انــدازی و برگزاری حراج الکترونیکی خرده فروشی برخط در ســال ۱۴۰۲ و اجرای 
بیش از ۸۰۰ مرحله حراج به نفع مردم تاکنون، تعیین تکلیف پرونده های ســنواتی 
با بیش از ۱۰ســال مانــدگاری در انبارها از جمله دو فروند هواپیمای مســافربری 
متروکه،۱۰ واگن قطار مسافربری متروکه،۲۷ هزار تن ذرت رسوبی متروکه در بندر 
امام، ۵۳ هزار تن ذرت دامی و آزبست گمرک غرب تهران )مربوط به ۱۵سال گذشته 
( از دیگر اقدامات انجام شــده است.مدیرعامل ســازمان جمع آوری و فروش اموال 
تملیکی به حوزه اموال غیر منقول نیز اشاره کرد و گفت: اخذ سند برای ۴۶۸ پرونده 
به مســاحت حدود ۱۹۹ هزار متر مربع، رشد متراژ اســناد ماخوذه در سال ۱۴۰۲ 
نســبت به ۱۴۰۱ بالغ بر ۱۱۱۶ درصد از عملکرد حوزه غیر منقول است.وی تصریح 
کرد: ۸۸ درصد پرونده های تشــکیل شده علیه سازمان با دفاع حقوقی موثر منتج به 

رای به نفع سازمان شده است.

سامانه تخصیص برق 
ایران راه اندازی شد

بازارگاه تخصصی خرید و فروش برق کشور با عنوان »سامانه تخصیص برق ایران)ستبا(«، 
به بهره برداری رسید.به گزارش ایســنا، سامانه تخصیص برق ایران )ستبا( با هدف ایجاد 
بســتری کارآمد، به منظور توسعه پایدار و بهبود اقتصاد انرژی کشور ایجاد شده و امکان 
تبادل انرژی بین تامین کنندگان و خریداران را فراهم می کند این ســامانه که در آدرس 
https://setba.ir قابل دســترس اســت با دریافت مجوزهــای لازم از وزارت نیرو برای 
تخصیص برق، این امکان را برای نیروگاه ها و سایر تامین کنندگان برق از یک سو و خرده 
فروشــان برق از سوی دیگر به وجود آورده است تا به دور از روند انجام مذاکرات طولانی 
بتوانند برق مورد نظر خود را با قیمتی مطلوب تر از انتظارشان معامله کنند.بر اساس این 
گزارش، ســامانه ستبا مانند بازار عمده فروشی برق در ایران برگزارکننده حراج یکطرفه 
معاملات برق در ایران است. تفاوت اصلی این بازارگاه، برگزارکردن حراج یک طرفه قیمت 
دوم است. به این معنی که در بخش فروشندگان برق، پایین ترین قیمت برنده این حراج 
خواهد بود، در حالی که مبلغ معامله با قیمت ثبت شده نفر قبلی خواهد بود. در این حالت 
اگرچه برنده این حراج تولید کننده ای است که بهترین قیمت را اعلام کرده است اما این 
معامله فروش با قیمتی بالاتر از قیمت ثبت شــده اتفاق خواهد افتاد.این مکانیزم اجرای 
معاملات شــرایطی را ایجاد می کند که چه خریدار و چه فروشنده قیمت واقعی انتظاری 
خود را ثبت کنند، تا به دور از چانه زنی های فرســایشی، معاملات برق محقق شود.این 
گزارش می افزاید: تمام نیروگاه های کشــور که متصل به شبکه توزیع برق هستند اعم از 
نیروگاه های بزرگ مقیاس، نیروگاه های تولید پراکنده و همچنین نیروگاه های تجدید پذیر 
می توانند برق خود را در سامانه ستبا و با شرایطی مطلوب تر از شرایط فعلی عرضه کنند. 
هرکدام از انواع برق، ســاز و کار مشخصی برای تخصیص دارند که سامانه ستبا مناسبات 
زمانی، بســتر معامله و شــرایط پرداخت را مدیریت می کند.خاطرنشان می شود: سامانه 
ستبا نه تنها به خرده فروشان برق و نیروگاه داران کمک می کند که به دور از حاشیه های 
فراوان، برق مورد نیاز خود را در بازه های زمانی ماهانه و یا سالانه تامین کنند بلکه با ارائه 
خدمات تخصصی به بازیگران بازار برق، بدون داشتن تضاد منافع با هیچکدام از بازیگرهای 

بازار، در ایجاد ساختار به اکوسیستم بازار برق مشارکت کرده است.

افزایش ۵۲ درصدی ارزش 
صادرات استان مرکزی

ایسنا/مرکزی مدیرکل گمرکات اســتان مرکزی گفت: ارزش ریالی صادرات استان در ۶ 
ماهه سال جاری بیش از ۵۲ درصد نسبت به مدت مشابه سال گذشته رشد داشته است.

روح الله غلامی در گفت و گو با ایســنا از صدور بیش از ۱۸ هزار اظهارنامه در  این مدت 
خبر داد و افزود: مجموع صادرات اســتان از گمرکات اراک، ســاوه و زرندیه بیش از یک 
میلیارد کیلوگرم بوده که نســبت به ۶ ماهه سال گذشته ۱۹ درصد افزایش داشته است.

وی ارزش اقلام صادراتی اســتان که به کشورهایی همچون افغانستان، پاکستان، عراق، 
ترکیه، روسیه، هند و ... صادر شده است را  نزدیک به ۳۱۶ هزار میلیارد ریال عنوان کرد 
و افزود: ارزش ارزی صادرات انجام شده بیش از ۷۳۲ میلیون دلار بوده است.وی همچنین 
از رشد شاخص های وزن، ارزش ریالی، ارزش دلاری و تعداد اظهارنامه درخصوص واردات 
اســتان در این مدت نیز خبر داد و گفت: در این شــاخص ها به ترتیب رشد ۲۳، ۹، ۹ و 
۱۰ درصدی رخ داده است.وی مبداء واردات به استان را ۴۶ کشور جهان از جمله امارات 
متحده عربی، ترکیه، چین، قطر، آلمان، هند، سوئیس و ... عنوان کرد و افزود: در این مدت 

بیش از ۱۴۵ هزار میلیارد ریال کالا به استان وارد شده است.

یک نماینده مجلس به اهمیت 
اجرایی شــدن قانــون جهش 
برنامه  و  دانش بنیــان  تولیــد 
موانع  کاهش  در  توسعه  هفتم 
و  دانش بنیــان  شــرکت های 
تحقق رشد اقتصاد دانش بنیان 
کشــور پرداخت.حامد یزدیان، 
نماینده حوزه انتخابیه اصفهان 
در مجلــس شــورای اسلامی 
در گفتگــو با خبرنگار مهر، در 
مورد تأثیر برنامه هفتم توسعه 
بر رشــد اقتصــاد دانش بنیان 
گفــت: »قانون جهــش تولید 
دانش بنیــان از جملــه قوانین 
مهم و زیربنایی اســت که در 
مجلس پیشین تصویب شد. اما 

برای اجرایی شدن آن و رفع موانع موجود، نیاز به پیاده سازی صحیح و نظارت بر 
اجرای دقیق آن وجود دارد. یکی از مهم ترین بخش های این قانون، حذف حق بیمه 
قراردادها برای شــرکت های دانش بنیان است که در سال های گذشته به درستی 
اجرا نشــده بود. این بند اکنون در برنامه هفتم توســعه لحاظ شده و می تواند به 
جلوگیری از تحمیل هزینه های اضافی به این شرکت ها کمک کند.«یزدیان افزود: 
»اجرای صحیح قوانین دانش بنیــان نیاز به چند عامل کلیدی دارد. اول از همه، 
باید باور جدی در میان مســئولان وجود داشته باشد که شرکت های دانش بنیان، 
محرک اصلی توسعه و رشد اقتصادی کشور هستند. خوشبختانه، اکنون این باور 
تا حدی ایجاد شــده و مدیران بخش دولــتی و خصوصی به این موضوع اهمیت 
می دهند. در واقع، اگر به دنبال رسیدن به رشــد اقتصادی ۸ درصدی هســتیم، 
راهی جز اتکا به مجموعه های دانش بنیان نداریم.«وی همچنین به ضرورت نظارت 
بر اجرای قوانین اشــاره کرد و گفت: »اجرای موفق ایــن قانون به نظارت دقیق 
نیاز دارد. اگر این نظارت به درســتی انجام شــود و مجموعه های دانش بنیان در 
چارچوب های مشخص عمل کنند، اقتصاد کشور می تواند با سرعت بیشتری رشد 
کند. ما در سال های اخیر شاهد افزایش قابل توجه تعداد شرکت های دانش بنیان 

بوده ایم و محصــولات آنها نیز به 
خوبی در بازار دیده شــده است. 
اما همچنان این شرکت ها نیازمند 
حمایت های جــدی برای رسیدن 
هستند.«نماینده  مطلوب  نقطه  به 
بــه چالش های  ادامه  اصفهان در 
موجــود در مسیــر شــرکت های 
دانش بنیان اشــاره کــرد و افزود: 
از مشــکلات مهم، مسائل  »یکی 
مالیاتی اســت که تــا حدی مانع 
از رشد این شــرکت ها شده بود. 
توجه  نکته  ایــن  به  باید  هرچند، 
با  نباید هــر مجموعه ای  کرد که 
معافیت ها  از  دانش بنیان  برچسب 
و تســهیلات برخوردار شود. باید 
پذیرش  در  لازم  سخت گیری های 
شــرکت های دانش بنیان حفظ شــود تا این مجموعه ها واقعاً دانش بنیان باقی 
بمانند و به محلی برای دور زدن قوانین توســط ســوداگران تبدیل نشــوند.« 
یزدیــان در ادامه بــه موضوع تقویت اعتبــار مالیاتی برای تحقیق و توســعه 
شــرکت های دانش بنیان اشــاره کرد و گفت: »این قانون یکی از مشــوق های 
مهم اســت که می تواند نقش بسیار مؤثری در توسعه شرکت های دانش بنیان 
ایفا کند. حمایت از تحقیق و توســعه، به شرکت ها اجازه می دهد تا محصولات 
نوآورانه خود را با کیفیت بهتری تولید کنند و از معافیت های مالیاتی بهره مند 
شــوند. این فرآیند نه تنها برای شرکت های دانش بنیان، بلکه برای صنایعی که 
این شــرکت ها را به خدمت می گیرند نیز یک بازی برد-برد اســت و می تواند 
بهره وری صنایع را به شــدت افزایش دهد.«وی در پایان تأکید کرد که برنامه 
هفتم توســعه و قوانین حمایتی از شــرکت های دانش بنیان اگر به درســتی 
اجرا شــوند، می توانند تحولی عظیم در اقتصاد کشــور ایجاد کنند و به رشــد 
پایــدار کمک کنند. »ما به عنوان نمایندگان مجلــس و نهادهای نظارتی باید 
تلاش کنیــم تا این برنامه ها به طور کامل اجرا شــوند و موانع موجود در مسیر 

شرکت های دانش بنیان از بین برود.«

اوج گیری دلار مانع پرواز طلای 
جهانی شد

قیمت طلا امروز دوشــنبه )۱۴ اکتبر( با تقویــت دلار آمریکا کاهش یافت، در 
حالی که فعالان بازار منتظر نشــانه های جدید در مسیر سیاســت پولی فدرال 
رزرو آمریکا بودند.به گزارش ایســنا، طلای جهانی پس از افزایش یک درصدی 
در جلســه قبل، با ۰.۴ درصد کاهش به ۲۶۴۶ دلار و ۷۵ ســنت در هر اونس 
رسیــد. قیمــت طلای آمریکا با ۰.۵ درصد کاهش به ۲۶۶۳ دلار و ۹۰ ســنت 
رسید.شــاخص دلار آمریــکا ۰.۲ درصد افزایش یافت که باعث شــد شــمش 
برای دیگر دارندگان ارز جذابیت کمتری داشــته باشــد.داده ها نشــان داد که 
قیمت های تولیدکننده ایالات متحده در ماه ســپتامبر، بدون تغییر بوده که به 
چشــم انداز تورمی مناسب اشاره می کند و از این دیدگاه ها حمایت می کند که 
فــدرال رزرو در ماه آینده دوباره نرخ های بهره را کاهش خواهد داد.بر اســاس 
گــزارش CME FedWatch، معامله گران تقریباً ۸۷ درصــد احتمال می دهند 
که فدرال رزرو در نشســت نوامبر خود نرخ هــا را ۲۵ واحد کاهش دهد و ۱۳ 
درصد احتمال دارد که نرخ ها را بدون تغییر باقی بگذارد. شــمش با بازده صفر 
در میان نرخ بهره پایین تر، ســرمایه گذاری برتر است.سرمایه گذاران همچنین 
داده های خرده فروشی ایالات متحده که اواخر این هفته منتشر می شود را برای 
نشانه های بیشتر در مورد چشم انداز نرخ ها در نظر خواهند داشت.طبق گزارش 
رویترز، در بازار ســایر فلزات ارزشمند، بهای هر اونس نقره با افت یک درصدی 
بــه ۳۱.۲۱ دلار رسید. پلاتین با ۰.۹ درصد کاهــش به ۹۷۶.۲۰ دلار رسید و 

پالادیوم با ۲.۱ درصد کاهش به ۱۰۴۵ دلار و ۸۷ ســنت رسید.

قیمت انس طلا در بازار امروز دوشنبه ۲۳ مهر ۱۴۰۳ برابر با ۲,۶۵۳ دلار است.
به گزارش خبرنگار مهر قیمت انس طلا در بازار امروز دوشــنبه ۲۳ مهر ۱۴۰۳ 
برابر با ۲,۶۵۳ دلار است درحالی که قیمت انس طلا در آخرین جلسه معاملاتی 
۲,۶۵۷ دلار قیمت گذاری شده بود.همچنین قیمت مثقال طلا در بازار آزاد نیز 
امروز دوشــنبه ۲۳ مهر ۱۴۰۳ برابر با ۱۷,۵۰۰,۰۰۰ تومان است؛ درحالی که 

دیروز قیمت مثقال طلا ۱۷,۶۹۰,۰۰۰ تومان بوده است.

ایسنا/خوزســتان رییس اداره شیلات شوشــتر گفت: ۳۴۰ هزار قطعه انواع بچه ماهی بومی و محلی در تالاب عرب حســن 
شهرستان شوشتر رهاسازی شد.جهانبخش مهدی پور در گفت و گو با ایسنا اظهار کرد: در ادامه روند بازسازی ذخایر آبریان 
در منابع آبی مســتعد استان، ۳۴۰ هزار قطعه بچه ماهی بومی شامل بنی، برزم، عنزه، گطان و شیربت در تالاب عرب حسن 
شوشتر رهاسازی شد.وی با بیان اینکه این شهرستان دارای بیشترین مزارع پرورش ماهی گرمابی به صورت انفرادی در سطح 
استان است، افزود: شهرستان شوشتر دارای ۲۰۷ کارگاه پرورش ماهی و ۹ آبند و تالاب و ۳ رودخانه پر آب گرگر، شُطیط و دز 
است که در مجموع سالانه بیش از ۱۵ هزار تن ماهی تولید می کند.مهدی پور ادامه داد: تالاب عرب حسن بیش از ۷۰ هکتار 
مساحت دارد که محل مناسبی جهت پرورش آبزیان بومی شهرستان به شمار می رود و تعداد ۱۰ صیاد بومی در این منطقه با 

هماهنگی محیط زیست به فعالیت صید و بهره برداری مشغول هستند. 

کاهش ۴ دلاری انس طلا 
در بازار جهانی

رهاسازی ۳۴۰ هزار قطعه بچه ماهی بومی در 
تالاب عرب حسن شوشتر

برنامه هفتم توســعه؛ کلید رشد اقتصاد دانش بنیان و حذف موانع بیمه ای
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با گذشــت بیش از یکســال از تصویب آیین نامه حمایت از کســب و کارهای اقتصاد 
دیجیتال کارنامه دستگاه ها و سازمان ها در حمایت از کسب و کارهای دیجیتال منتشر 
شد.به گزارش خبرنگار مهر، وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعات ۲۳ آبان ۱۴۰۱ ضوابط 
شناسایی سکوهای مشمول طرح حمایت از سکوها و کسب و کارهای اقتصاد دیجیتال 
و شرایط بهره مندی از حمایت های آن را منتشر و فراخوان شناسایی سکوهای علاقمند 
به حضور در طرح حمایت از ســکوها و کســب و کارهای اقتصاد دیجیتال را اعلام کرد. 
ایــن فراخوان به دنبال تصویب آیین نامه حمایت از کســب و کارهای اقتصاد دیجیتال 
توسط کارگروه اقتصاد دیجیتال با عضویت ۶ وزیر و نمایندگانی از برخی نهادهای ذیربط 
از جمله بانک مرکزی و معاونت فناوری ریاســت جمهوری منتشر شد.کارگروه اقتصاد 
دیجیتال با اختیارات قانونی از ســوی ریاســت جمهوری، آیین نامه حمایت از کسب و 
کارها را مورد بررســی قرار داد و نتیجه آن از طرف دولت ابلاغ شد که شامل ۱۴ ماده و 
۳۰ نوع حمایت است. آیین نامه مزبور با هدف حمایت از کسب و کارها و سکوهای ارائه 
دهنده ســرویس به کســب و کارها تدوین شد و به این ترتیب کسب و کارها، سکوها و 
مردم، سه مخاطب اصلی این آیین نامه محسوب می شوند.در این آیین نامه که حدود ۲۰ 
نوع امکان و حمایت قانونی جدید برای ســکوها و کسب و کارهای اینترنتی پیش بینی 
شده است در قالب تکالیفی برای دستگاه های مختلف در قالب این آیین نامه ابلاغ شده 
است.تســهیلاتی همچون امکانات متنوع پرداخت، فراهم کردن زیرساخت های سخت 
افزاری، برخورداری از مزایای استقرار در پارک های علم و فناوری، تبلیغ در سازمان صدا 
و سیما و … در این آیین نامه پیش بینی شده است.مسئولیت پیگیری و کمیته نظارتی 
که در راستای اجرای آیین نامه حمایتی دولت از کسب و کارهای حوزه اقتصاد دیجیتال 
ابلاغ شده اســت به عهده چند وزارتخانه شامل وزارت ارتباطات، اقتصاد و صمت است.

آمار کســب و کارها روی ســکوهای بومی ۲ برابر شد حال با گذشت بیش از یک سال 
از زمان ابلاغ آیین نامه، پیگیری خبرنگار مهر از آخرین وضعیت اجرای مفاد آن توسط 
دستگاه ها و نهادهای اجرای کشور تا پایان آبان ماه، حاکی از آن است که تعداد کسب و 
کارها بر روی ســکوها از شهریور سال گذشته تا شهریور سال جاری از حدود ۴۸۰۰۰۰ 
کسب و کار به ۸۷۰۰۰۰ کسب و کار افزایش یافته است. برخی از دستگاه ها به تکالیف 
خود در حمایت از سکوهای داخلی عمل نکرده اند.همچنین به منظور ارائه پیشرفت آیین 
نامه حمایت از سکوها و کسب و کارهای اقتصاد دیجیتال به طور کلی حدود ۳۳ جلسه 
پیگیری بین دســتگاه ها شــامل وزارت امور اقتصادی و دارایی، وزارت فرهنگ و ارشاد 
اســلامی، بانک مرکزی، شرکت پست و همچنین جلســات کارگروه نظارت ماده ۱۴ و 
جلسات عمومی با نمایندگان تمام دستگاه های دارای تکلیف برگزار شد. جزییات اجرا و 
عدم اجرای تکالیف دستگاه ها و نهادهای اجرایی در قبال آیین نامه حمایت از سکوهای 
اقتصاد دیجیتال به شــرح زیر است: کارنامه نهادها و دستگاه های اجرایی بانک مرکزی 
بانک مرکزی در بخش خدمات متنوع پرداخت مربوط به بند یک ماده ۲ آیین نامه برای 
فراهم شــدن امکان راه اندازی »حساب امانی« در سکوهای مشمول تکلیف خود را در 
خصوص »وضعیت از نظر دستگاه« انجام نداده اما تکلیف خود را در خصوص »وضعیت 
از نظر سکوهای مشــمول« انجام داده است و این تکلیف از نظر تحقق از دیدگاه کاربر 
در برخی سکوها قابل مشــاهده است. همچنین بانک مرکزی در خصوص فراهم شدن 
امکان پرداخت مستقیم در سکوهای مشمول تکلیف خود را در خصوص وضعیت از نظر 
دستگاه و از نظر سکوهای مشمول انجام داده است و این تکلیف از نظر تحقق از دیدگاه 
کاربر در برخی سکوها قابل مشاهده است.از سوی دیگر در خصوص فراهم شدن امکان 
راه اندازی کیف پول در سکوهای مشمول و فراهم کردن درگاه پرداخت برای سکوهای 
مشــمول، بانک مرکزی تکلیــف خود را در خصوص وضعیت از نظر دســتگاه و از نظر 
سکوهای مشمول و همچنین از نظر تحقق از دیدگاه کاربر انجام داده است.بانک مرکزی 
در خصوص ماده ۲ و تبصره ماده ۷ آیین نامه حمایت از سکوها و کسب و کارهای اقتصاد 
دیجیتال در بخش خدمات متنوع پرداخت تحت عنوان فراهم شــدن امکان راه اندازی 
ریال رقمی در سکوهای مشمول و همچنین در خصوص قبول حساب کاربری افراد برای 
اعتبارسنجی مالی آنان در بانک ها، تکلیف خود را انجام داده است. سازمان امور مالیاتی 
سازمان امور مالیاتی در خصوص معافیت از تسلیم اظهارنامه و نگهداری اسناد و مدارک 
بابت درآمد حاصله در ســکوهای مشــمول داخلی تا میزان مقــرر در ماده ۱۰۰ قانون 
مالیات های مســتقیم، همچنین در خصوص تعیین حداقل نرخ مالیات مقطوع کسب و 
کارهای مشمول به صورت پلکانی و همچنین قبول هزینه های راه اندازی و توسعه کسب 
و کار و ســکوهای مشمول به عنوان هزینه قابل قبول مالیاتی بخشی از تکالیف خود را 

انجام داده است. سازمان صدا و سیما
ســازمان صداوسیما در بخش حمایت تبلیغاتی از ســکوها و کسب و کارهای مشمول 
مربوط به ماده ۳ آیین نامه در خصوص ممنوعیت تبلیغ ســکوهای مشــابه خارجی در 
برنامه های این سازمان، تکلیف خود را از نظر دستگاه و سکوهای مشمول انجام داده است 
اما در خصوص تبلیغ و معرفی به مدت ۶ ماه و تبلیغ و معرفی سکوهای مشمول بر اساس 
تعرفه فرهنگی تکالیف آیین نامه را انجام نداده است. سازمان صدا و سیما همچنین در 
بخش حمایت تبلیغاتی از ســکوها و کسب و کارهای مشمول مربوط به جز ب بند سه 
ماده ۳ در خصوص انتقال کلیه تعاملات سازمان صداوسیما با مردم به سکوهای داخلی 
تکلیف خود را از نظر دستگاه و از نظر تحقق از دیدگاه کاربر انجام داده است. همچنین 
در جز پ بند سه ماده ۳ این بخش در خصوص برنامه سازی برای معرفی به عموم مردم 

و مخاطبین تخصصی موفق به انجام تکلیف خود نشده است.

کارنامه دستگاه ها در حمایت از 
کسب و کارهای بومی دیجیتال

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تندیس رستم پهلوان شاهنامه سوار بر اسب!!

PSA و FCA استلانتیس، نام شرکت جدید شکل گرفته از ادغام

فرایند ادغام دو گروه خودروســازی FCA و PSA همچنان پیش می رود و حالا این دو شــرکت اعلام کرده اند که شرکت مشترک 
جدیدی که از طریق این ادغام شکل گرفته، استلانتیس )Stellantis( نام خواهد گرفت. دو شرکت توضیح داده اند که این نام از فعل 
لاتین »Stello« به معنای »درخشان تر شدن با ستاره ها« گرفته شده است؛ اما انتخاب این نام کمی عجیب به نظر می رسد چراکه 
هیچ ارتباطی با تاریخچهٔ هیچ کدام از طرف های ادغام ندارد. بااین حال دو شرکت در این باره گفته اند: به گفتهٔ FCA و PSA که حالا 
باید آن ها را استلانتیس بنامیم، جستجو برای نام گروه اندکی بعد از اعلام ادغام در سال گذشته آغاز شد و مدیریت ارشد هردو 
شــرکت در انتخاب این نام نقش داشته اند. مرحلهٔ بعدی هم ایجاد یک لوگو برای شرکت جدید است اما این نام صرفاً در سطح 
گروه مورداستفاده قرار می گیرد که این یعنی روی هیچ خودرویی نام و لوگوی استلانتیس را نخواهیم دید. غیر از اعلام این نام، 
دو شرکت حرف چندانی در مورد ادغام نزده اند اما خاطرنشان کرده اند که انتظار می رود فرایند ادغام در سه ماههٔ اول سال ۲۰۲۱ 

مردی که فوتبال را تغییر داد
درگذشت اسطوره آلمانی تیتر نخست رسانه های ورزشی جهان را به خود اختصاص داد. به گزارش ایسنا، خبر درگذشت فرانتس 
بکن باوئر، دنیای فوتبال را شوکه کرد. رسانه ها از درگذشت بزرگترین اسطوره فوتبال آلمان یاد کردند. انگلیس: اتلتیک: فرانتس 
بکن باوئر زیباترین و مهم ترین فوتبالیســت آلمان بود. هیچکس نمی تواند به او برسد. گاردین: فرانتس بکن باوئر یک فوتبالیست 
کامل و یک مربی قهرمان بود. قیصر در بایرن و آلمان غربی جلوتر از زمانش بود و به عنوان مربی قهرمان جام جهانی شد. او برای 
همیشــه در تاریخ فوتبال جایگاهی بزرگ خواهد داشــت، بدون ذکر این نکته که او نقش لیبرو را در فوتبال مطرح کرد، باشگاه 
بایرن مونیخ را نیز به عنوان یک قدرت در فوتبال آلمان معرفی کرد و یکی از تنها سه بازیکن و مربی بود که جام جهانی را بردند.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب بودن
کتاب بودن درباره  یک باغبان بی نام و نشانی به نام “چنسی” است که 
از بچگی در خانه ی یک پیرمرد پناه داده شــده و باغبانی کرده است.
شــخصیت اول کتاب یعنی چنسی راوی کتاب نیز می باشد. چنسی 
بچه ی یتیمی بوده که مادرش را از دست داده بود و هیچکس بهش 
نگفته بود که پدرش چه کسی ست.پیرمرد که صاحب کارش بود او را از 
بچگی درخانه اش پناه داده بود و کار چنسی حضور در باغ و مراقبت از 
گیاهان و درختان بود. چون به دنیا آمدنش اتفاقی بود اسمش را چنس 
گذاشته بودند.چنسی هیچگاه از آن خونه بیرون نرفته، چیزی نخوانده، 
چیزی ننوشته و در واقع هیچوقت نتوانسته بود این توانایی ها را به 
دست بیاورد و تنها راه ارتباطیش با دنیای خارج تلویزیون کوچیکش بود 
و حالا با مرگ صاحب کارش مجبور است دنیای کوچک خودش را ترک 
کند و وارد دنیایی بشود که هیچ رد و نشانی از آن ندارد و البته این 
مواجهه با دنیای بیرون براش عجیبه. این کتاب بی شک یکی از بهترین 
کتاب های کوتاهی ست که خوندم.نویسنده با “چنسی” انسانی رو به 
تصویر میکشه که می خواد ما رو یاد اصلِ خالص و ساده ی انسانیمون 
بندازه. یک انسان ناب و ساده و خالص و وصل به طبیعت. انسانی که ما رو یاد سادگی و صمیمیت وجودمون میندازه که این روزا 
دیگه محو شده.راست گویی و آرامش همیشگی چنس و در مقابل برداشت دغل بازانه و سیاست مدارانه از هر حرف ساده ی اون 
در سرتاسر کتاب مشهوده.شاید تنها چیزی که در مورد این کتاب کمی آزاردهنده باشه پایان نانوشته ی کتاب باشه، کتاب به نرمی 
پیش میره و درست در وقتی که نویسنده به یه جای قشنگ میرسه کتاب رو تموم میکنه با یک عالمه سوال که خب حالا چی شد؟ 
تا جایی که با خودتون میگید نباید اینجوری میشد، نباید تموم بشه.علی رغم این پایان، با یک شاهکار ساده و عمیق و زیبا روبرو 
هستید. شناخت شخصیت چنسی به خودی خود برای خوندن این کتاب کافیه تا بفهمیم چقدر به آدم هایی مثل چنسی نیاز داریم 
و اینکه چنسی درونمون رو نادیده نگیریم و به سمت سادگی و خلوصش برگردیم. چنسی رو به دوربین ها نشسته بود، دوربین 
هایی که با لنزهای بی احساس و بزرگشان که به لوله تفنگ می مانست او را هدف گرفته بودند و او تنها تصویری بود که میلیون 
ها آدم واقعی می دیدند. آنها هرگز خود واقعی او را نمی شناختند چون تلویزیون نمی توانست افکارش را نشان بدهد. برای او هم 
بیننده ها فقط انعکاس افکارش بودند که به صورت تصویر دیده می شدند. او هم هیچوقت نمی فهمید که آنها چقدر واقعی اند، 

چون آنها را به عمرش ندیده بود و از افکارشان خبر نداشت.

کیلیان مورفی
کیلیان مورفی هملت دنیای مد است. یک بازیگر 
ایرلندی بسیار متفاوت در میان دریایی از افراد 
مشــهور برند پوش. اگرچه او ممکن اســت در 
سریال محبوب پیکی بلایندرز بی بی سی نقش 
توماس شــلبی باهوش را بازی کند، اما مردی 
که پشــت ســر رهبر بدنام باند بیرمنگام قرار 
دارد، بســیار بی خطرتر اســت. این بازیگر کمد 
لباسی متشــکل از کت و شــلوارهای مشکی، 
خاکستری، زغالی و ســرمه ای، تی شرت های 
راه راه ســاده و برتون، شلوار جین، ژاکت جین 
و چکمه ها را انتخاب کرده است که باعث شده 
اســتایل کیلیان مورفی برای افراد عادی بسیار 
قابل دسترســی باشد. کیلیان در سال ۲۰۰۴ با 
همسرش، ایوون مک گینس، ازدواج کرده است. 
آنها دارای دو فرزنــد به نام های مالاچی، ۱۷ و 
آران، ۱۶ ساله هستند که آنها را در ایرلند بزرگ 
می کنند. جایی که پــس از پایان فیلمبرادری 
پیکی بلایندرز و از لندن به آن نقل مکان کردند. 
کیلیان می گوید وقتی با خانواده اش استراحت می کند، زیاد بیرون نمی رود زیرا از مورد توجه قرار 
گرفتن متنفر است. اگرچه او می افزاید: »همیشه از چت کردن خوشحالم«، اما از پاپاراتزیها و عکس 
پنهانی که از او می گیرند خوشش نمی آید. در عوض ترجیح می دهد در خانه بماند و با همسرش 

آشپزی کند و با فرزندان نوجوانش وقت بگذراند.

فرهنگ

وزیر صنعت چین روز دوشنبه برنامه های خود را برای تعیین مجموعه ای از استانداردهای ملی جهت نیمه 
رساناهای استفاده شده در بخش خودروسازی اعلام کرد.

به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از رویترز، وزارت صنعت و فناوری اطلاعات چین تا ۲۰۲۵ میلادی بیش 
از ۳۰ استاندارد کلیدی برای تراشه های خودروسازی و بیش از ۷۰ استاندارد مرتبط با این صنعت تا ۲۰۳۰ 
میلادی تعیین می کند.این درحالی اســت که چین قصد دارد قوانین صنایع مختلف خود از جمله بخش 
های مرتبط با فناوری را دوباره تنظیم کند.از سوی دیگر این کشور با چالش دسترسی به تراشه های نوین 
مجهز به هوش مصنوعی روبرو است زیرا آمریکا تحریم های مختلفی علیه آن وضع کرده و هم پیمانانش را 

وادار می کند تجهیزات تراشه سازی نوین را به این کشور صادر نکنند.

چین برنامه های خود را برای صنعت تراشه 
در خودروسازی اعلام می کند
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قائم مقام بنیاد ملی نخبگان گفت: در نامه ای به شورای پول و اعتبار 
پیشــنهاد دادم مبلغ وام ودیعه مســکن به یک میلیارد تومان و وام 
خرید مســکن نیز به ۳ میلیارد تومان افزایش یابد.سید سلمان سید 
افقهی در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرین وضعیت وام خرید 
و ودیعه مســکن نخبگان اظهار کرد: در حال حاضر وام خرید مسکن 
نخبگان یک میلیارد تومان و وام ودیعه مســکن ۳۰۰ میلیون تومان 
است اما با توجه به اینکه در شرایط حال حاضر کسی نمی تواند با یک 
میلیارد تومان خانه بخرد، در نامه ای به شورای پول و اعتبار پیشنهاد 
دادم مبلغ وام ودیعه مسکن به یک میلیارد تومان و وام خرید مسکن 
نیز به ۳ میلیارد تومــان افزایش یابد.قائم مقام بنیاد ملی نخبگان با 
اشــاره به اینکه سال گذشته در هیأت امنای بنیاد ملی نخبگان تهیه 
۱۰۰۰ واحد مسکونی برای نخبگان مصوب شد، افزود: تأمین اعتبار 
این طرح به سازمان برنامه موکول شده اما این سازمان متأسفانه علی 
رغم پیگیری هایی که انجام شــده، هنوز هیچ اعتباری را به این کار 
اختصاص نداده اســت.بیمه تکمیلی نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنیاد ملی نخبگان از طــرح جدید بنیاد برای بیمه تکمیلی نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: یکی از برنامه هایی که در دستور 
کار بنیاد ملی نخبگان قرار دارد بحث بیمه تکمیلی این عزیزان است 
که پیشنهاد دادم بالاترین تعهدات بیمه ای برای نخبگان در نظر گرفته 
شــود که برای هر فرد تقریباً در ماه یک میلیون و ۲۰۰ هزار تومان 

و در سال برای هزار نفر، ۱۲ هزار میلیارد تومان باید پرداخت کنیم.
بیمه هزار نخبه با بالاترین تعهدات بیمه ای قطعی شد وی ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بیمه ای کم شود تا افراد بیشتری تحت 
پوشش بیمه قرار بگیرند که بنده پاسخ دادم یا کسی را بیمه نمی کنیم 
یا اگر این کار را انجام می دهیم، باید بهترین شــرایط را فراهم کنیم. 
در حــال حاضر بیمه تکمیلی برای هزار نفر از نخبگان قطعی شــده 
ولی اجرای چنین طرح هایی به تأمین اعتبار گره خورده است. بودجه 
۱۴۰۲ بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق شــده است!ســید افقهی با بیان 
اینکه بودجه بنیاد در سال ۱۴۰۲ تاکنون تنها ۲۵ درصد محقق شده 
و این موضوع باعث شــده که در برنامه ها و حمایت هایمان با مشکل 
مواجه شــویم، تصریح کرد: ما تحت فشار هستیم و از دوستان بارها 
هم پیگیری کردیم.وی ادامه داد: با توجه به اینکه رئیس بنیاد، معاون 
علمی رئیس جمهور است، متأسفانه این درکِ اشتباه وجود دارد که 
ســازمان برنامه وقتی بودجه ای را برای معاونت لحاظ می کند، عنوان 
می کند که بودجه بنیاد هم در دل آن قرار گرفته در حالی که رئیس 
بنیاد با حفظ سمت، معاون علمی رئیس جمهور است.اولویت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نیست قائم مقام بنیاد ملی نخبگان بیان کرد: 
بارها این را گفته ایم که دولتی که می خواهد چند میلیون مســکن 
بســازد برای هزار مسکن نخبگان نباید دچار مشکل باشد و البته هم 
نیســت، ولی مساله این اســت که اولویت عزیزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نیســت. وقتی بودجه بنیاد تنها ۲۵ درصد محقق 
شــده و از طرفی طرح مسکن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه های اجرایی به دلیل عدم تأمین اعتبار در برخی جاها مشکل 
اعتبار دارد، برداشت ما این است که نخبگان در اولویت قرار ندارند و 
طرح های مربوط به آنها اجرایی نمی شود. شعار نخبه پروری می دهیم 
امــا در عمل هیــچ کاری انجام نمی دهیم وی افــزود: مرتباً از نخبه 
پــروری، نخبه گزینی و نخبه گماری صحبت می کنیم اما هیچ اتفاق 
خاصی در عمل برای آنها رقم نمی خورد. در حال حاضر برای پیشبرد 
برنامه های جاری بنیاد با اعتبارات موجود، با مشکل مواجه هستیم و 
وضعیت نامطلوبی داریم. در صورتی که نسبت فایده به هزینه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولی ما این را در نظر نمی گیریم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسیم درست بودجه اتفاق نمیفتد.

پیشنهاد افزایش وام 
خرید مسکن نخبگان به 

۳ میلیارد

گنجینه

ورزشی

تخت گاز

از هر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تهران !!

آیا نسخه جاده ای هایپرکار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
یکی از خبرســازترین خودروهای چند سال اخیر مســابقات لمان را می توان پژو ۹X8 دانست. از همان زمان معرفی این خودرو 
شایعاتی درباره احتمال تولید نسخه جاده ای وجود داشت و حالا رئیس پژو به سؤالات دراین باره پاسخ داده است.زمانی که قوانین 
جدید مسابقات لمان برای اولین بار منتشر شد ابهاماتی درباره الزامی بودن یا نبودن تولید نسخه جاده ای از مدل های حاضر در 
پیســت به وجود آمد. همین امر باعث ایجاد شــایعاتی درباره تولید نسخه جاده ای از هایپرکار پژو ۹X8 شد اما چنین چیزی رخ 
نداد. البته به طور خلاصه باید گفت طبق قوانین مسابقات لمان تولید نسخه جاده ای از مدل های مسابقه ای الزامی نیست هرچند 

به نظر می رسد روزنه امیدی برای تولید ۹X8 با پلاک شخصی وجود داشته باشد.

گریزمان و کاسیمیرو در راه پیوستن به رونالدو؟
دو بازیکن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پیدا کردند و راهی این تیم عربستانی خواهند شد.به گزارش ایسنا، علی الحربی، 
خبرنگار عربستانی اعلام کرد باشگاه النصر با آنتوان گریزمان، بهترین گلزنان تاریخ باشگاه اتلتیکومادرید، و کاسیمیرو، هافبک برزیلی 
منچستریونایتد، به توافق دست پیدا کرده است و این دو بازیکن در تابستان پیش رو پیراهن النصر را بر تن خواهند کرد.این خبرنگار 
عربستانی مدعی شد که هم گریزمان و هم کاسیمیرو موافقت خود را برای حضور در النصر اعلام کرده اند و توافقات نهایی صورت گرفته 
است.النصر در فصل جاری با درخشش کریستیانو رونالدو عملکرد بسیار خوبی از خود نشان داده است و هم در رقابت های لیگ عربستان 

و هم در لیگ قهرمانان آسیا از مدعیان اصلی قهرمانی است.

پیشنهاد

چهره روز

کتاب ظلمات سپید
کتاب ظلمات سپید روایت سفرهای اکتشافی و ماجراجویی های 
باورنکردنــی هنــری ورزلــی )henry worsley( در قطب جنوب 
)جنوبگان( به روایت دیوید گرن اســت. روایت مبارزه و تلاشــی 
جسمی و روحی که گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بی پایانی 
را تصور کنید که در آن نور خیره کننده ی منعکس شده از سطح 
برف چشــمانتان را می زند. با هربار تنفس ســوز سرمای منفی 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد می کنید و پیشروی با وجود 
بادی که هرلحظه شــما را به عقب می راند ســخت و ســخت تر 
می شــود. وزن ســورتمه و وســایلی که به همراه دارید چیزی 
حدود ۱۵۰ کیلوگرم است و آن ها را با یک  طناب به دور کمرتان 
بسته اید. کمی که پیش می روید تنها چشم انداز پیش رو چوب های 
اسکی تان است و  حالا باید شروع کنید به بالا رفتن از یک شیب 
بسیار تند ولی انگشتان دست و پایتان را حس نمی کنید. خسته 
و ناامیدید ولی ذهنتان به شــما نهیب می زند کمی دیگر پیش بروید چون برای رســیدن به قطب جنوب باید روزانه 
حدود ۱۳ کیلومتر در برف و بوران پیشــروی کنید. این بخشــی از شرح مصایب سفرهای جذاب و اعجاب انگیز هنری 
ورزلی، اکتشاف گر بزرگ قطب جنوب در کتاب ظلمات سپید بود. هنری که سابقه ی حضور در ارتش و تمرینات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصمیم گرفت تا به تبعیت از اسطوره ی مجسم خود، ارنست شکلتون سفر اکتشافی بزرگی را 
ترتیب دهد. ارنست شکلتون که هنوز هم از او به عنوان مدیری مدبر یاد می کنند و در حوزه های مدیریت و برنامه ریزی 
الگوی بســیار موفقی است، در سال ۱۹۰8 برنامه ی اکتشاف نمرود را برنامه ریزی کرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالی که تنها ۱۷۰ کیلومتر با مقصد فاصله داشت به دلیل کمبود منابع غذایی و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصمیمی جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. این شرح تلاش ناکام شکلتون و تصمیم شجاعانه اش، 
هنری جوان را که هنوز در مدرســه تحصیل می کرد و از طریق کتاب خاطرات سفر اکتشافی شکلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثیر قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر یکی از پردرآمدترین بازیگران هالیوود 
است. او کارنامه ی ســینمایی پرباری دارد، با اینکه 
بیشتر اوقات نقش یک مرد نسبتاً دیوانه اما مهربان 
را بازی کرده اســت. برخی شــاید فیلــم های او را 
کمدی هایی احمقانه بدانند، اما تماشاگران کماکان 
او را دوســت دارند. آدام در بروکلین، نیویورک در ۹ 
ســپتامبر سال ۱۹۶۶ زاده شــد، مادرش یک معلم 
مدرســه مهد کودک، و پدر او استنلی سندلر، یک 
مهندس برق بود، خانواده وی یهودی هســتند و از 
مهاجران یهودی روســی تبارند. او پس از نقل مکان 
در سن ۶ سالگی در منچســتر، نیوهمپشایر بزرگ 
شد، وی در دبیرستان مرکزی منچستر تحصیل کرد. 
سندلر از دانشگاه نیویورک، مدرسه هنر تیش در سال 
۱۹88 فارغ التحصیل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در یک برنامه زنده تلویزیونی به نام saturday night live در چندین فیلم هالیوودی حضوری موفق داشــت 
به طوری که مجموع این فیلم ها فروشــی در حدود ۲ میلیارد دلار آمریکا داشــت.]۲برخی از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقای دیدز )۲۰۰۲(، پنجاه قرار اول )۲۰۰۴(، کلیک )۲۰۰۶( و تو حریف زوهان نمی شی 
)۲۰۰8(، قصه های وقت خواب )۲۰۰8(؛ و هچنین فیلم پیکســل ها، پینه دوز، مخلوط اشاره کرد. کمدین، 
خواننده، فیلم نامه نویس و تهیه کننده آمریکایی است. او از سال ۱۹۹۰ تا ۱۹۹۵، قبل از بازی در فیلم های 
هالیوودی، یکی از بازیگران سریال Saturday Night Live بود که مجموعاً بیش از ۴ میلیارد دلار در گیشه به 
دست آورد. او در سال ۲۰۲۲ دارایی خالص تخمینی ۴8۰ میلیون دلاری داشت و قراردادی برای سه فیلم 

دیگر با نتفلیکس به ارزش بیش از ۳۵۰ میلیون دلار امضا کرد.]۱[

فرهنگ

نماینــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتی 
کلیــه مواد و محصولات معدنی، اعتبــارات لازم برای اجرای 
قانون جهش تولید دانش بنیان را پیش بینی کردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمایندگان مجلس شــورای اسلامی در جلسه 
نوبت صبح امروز )سه شــنبه ســوم بهمن مــاه( و در جریان 
رســیدگی به گزارش کمیســیون تلفیق لایحه بودجه سال 
۱۴۰۳ در بخــش درآمدی، با بندهای الحاقی ۲ و ۳ تبصره ۶ 
این لایحه موافقت کردند. بند الحاقی ۲- وزارت امور اقتصاد و 
دارایی مکلف است نسبت به واریز کلیه منابع حاصل از عوارض 
صادراتی کلیه مواد و محصولات معدنی صنایع معدنی، فلزی و 
غیر فلزی، محصولات نفتی، گازی و پتروشیمی به صورت خام 
و نیمه خام به ردیف درآمدی شــماره ۱۱۰۵۲۰ مالیات موضوع بند )ز( تبصره ۶ قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل 
کشــور به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۵۱8 و حقوق ورودی ماشین آلات، تجهیزات و قطعات تولیدی، صنعتی، 
معدنی و کشــاورزی به ردیف درآمدی شماره ۱۱۰۴۱8 جدول شماره پنج این قانون اقدام نماید.میزان قطعی 
عوارض صادراتی و فهرست کالاهای مشمول ظرف ۲ ماه پس از ابلاغ این قانون به تصویب هیأت وزیران می رسد. 
کلیه منابع حاصله جهت اجرای قانون جهش تولید دانش بنیان به معاونت علمی و فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری اختصاص می یابد به نحوی که معادل ۵۰ درصد از آن صرف افزایش صندوق نوآوری و شکوفایی 
شــود تا زمان تصویب فهرست کالاهای مشمول این بند، فهرست تصویب نامه هیأت وزیران، موضوع بند )ص( 
تبصره ۶ قانون بودجه ۱۴۰۱ مبنای اجرای این بند می باشد.سازمان برنامه و بودجه کشور مکلف است تخصیص 
ردیف هزینه ای بند را هر ماه به صورت یک دوازدهم صادر نماید. دبیرخانه شورای راهبردی فناوری ها و تولیدات 

دانش بنیان موظف است گزارش عملکرد این بند را هر ۶ ماه یک بار در اختیار مجلس قرار دهد. 

منابع مالی برای اجرای »قانون جهش تولید 
دانش بنیان« تعیین شد
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